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Cover Sheet

The attached package of paper is the property of

on loan to CIA under an agreement whereby CIA'is mnot
to reproduce or copy the draft or any portion  therecof.

Notes may -be taken on materials in .this package,
and rough notes friay be prepared as a basis for informral
and oral exchanges with HSCA representatives. - Thesc

however, are to be held as though controlled and
d conditions with #1SCA.

notes,
d and arc to be

are to be destroyed under agrec
They are not to be copied or excerpte
held until further instructions are rececived for

eventual disposal.
These papers have been numbered for accqpntability
They are to be handled on

and receipted accordingly.
a secure basis as though constituting sensitive papers

on 2 need-to-know basis.
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1. Attached {s the only cupy In the Agzeacy of a memorandim on subject, the
rlbbon copy of which was sent to the Attorney (lenernl fn May of 1962 [ was oo
vaguely aware of the existeace of such a memocandum since [ was informed that
- It had been written as a result of a briefing given by Tolonel Edwards and
Lawrence Houston to the Attorney Genecal In May of last year. | [ ———
2. I'spoke with Colonel Edwards on the telephoue last eveninz, and, in thn
absence of dMr. Bannermun on leave, [ was with Colonel Fdwards' assistunce
able to locate tiils cnpy. As fur as I am aware, this is the oaly written {aformation | e
available on Agency relntionships with subject. I hope that this will serve your
pucpuse, )
3. 1 assume you are aware of the nntuce of the operation discus«ed in the attach-.
-y ment, { )Xemomu:.lum to Dicector of Ceutral Intellizence, re: Sam Glascana, from
~ Helms, §/16/63) ¢ C© 5"—/ A,“%n.g PN ? s ) .
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i,

Purpose and Scope of Stﬁd?‘

The Central Intelligence Agency's performance :
in its role of support to the Warren ComnlSSlon

?“‘L’hc genctrn dur
has been a source of controversy since the F"\S?

. —fi-ffeen ﬁea‘fS L C
}neepé&en - ron. Critics

have repeatedly charged that the CIA participated

in a conspiracy designed to suppress information
relevant to the assassination of President Kennedy.,
- During 1976 the critic's

assertions were the subject of official inquiry

by the Senate Select Committee to Study

§
5

Governmental Operations (berelnafter SsC). The
SSC, in its report regarding "The Invesflca;lon

of the Assassination of President John F. Kennedy:

Performance of the Intelligence Agencies" reached
ﬁ Ia IZA)
the following soindinge . W,

The Committee emphasxzes that it has
not uncovered any evidence sufficient
to justify a conclusion that there was
a conspiracy to assassinate President
Kennedy.

The Committee has, however, developed
evidence which impeaches the process

Wu;
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on the Specific issue of whether the cra or any ;
employee or former employee o ‘
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Commission. In addition, the Committee has

attempted to determine whether, if the Warren

&
®
.

Commission Was misinformed or not made'privy to

mation Televant to its investigation,

N

the misinforming or withholding of

evidence from the Warren Commission was the

N A,
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result of a conscious intent to do so by the
"Agency or its employees.
The Committee has sought to examine the -

issue detailed above in_both an objective

commit

and disciplined manner. In order to accomplish

this goal the Committee has utilized a 1977 TasKTwcce

=1l (hereinafter

AR

Report by the CIA™s Inspeckox==
TFE L
77 I8R). This Report was highly critical of
perTaininag~foTthe ﬁMAﬁSHanfa:Tf PN
the SSC findings™and asSserted that the SSC
Final Report conveyved an impression of limited
effort by -the CIA to assist the Warren Commission
in its work. The 77 L was in fundamental
disagreement with this’characﬁerization of the
SsC findings and noted that "CIA did seek and
collect information in support of-the Warren
Commission. Additionally, it conducted studies
and submitted special analyses_and reports.”
(77-£g§, Introduction to Tab E.) i é- f
In order to demonstrate further the scope
ofvsupport provided by the CIA to the Warren |
Commission, the 77 %containéd a comprehensive
listing of CIA genefated material made available
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to both the U.S. Intelligence Community and

the Warren Co@mission regarding the assassina-

tion of President‘Kennédy. In this respect,

the Committee agrees with the 77 fggﬁaherein

it is statéd that "This compiliation (of

CIA generated material) is appropriaté to
consideration of the extéht of the CIA effort,

to the extent_tha£ it reveals something‘of

the results of that effort.” (77 ;gg?:Introduction
to'Tab E) -

In examining the Agency'sfcomprehensive

listing of CIA generated matérial referenced above,
the Committee has. paralled its review to the
structure given to these matorlalsby the 77 IG?.

In this regard the 77 IGR details four inter-
related compilations of Kennedy assassination
ﬁaterial. These four compilations are:.

1) Agency.aissemination of information &g ,
to the Intelligence Community (Formal‘"
and Informal Disseminations)

2) Dissemination of material to the

Warren Commission

Classification: RECRET
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3) Agency dissemination to the FBI et al
regarding rumors and allegations
regardihg President Kennédy‘s
assassination | |

4) Memorandum submitted by CIA to the
Warren Commission bﬁ Rumors and
Allegations Relating to the President's
'Assassination (77 , Introduction

to Tab E.)

- In reviewing these compilations,

‘the Committee focused upon these
CIA maﬁerials which thé 77 %ggedocumented as having
betn
“ made available in written form to the Warren
Commission.
During the course of tnis study, additional
Agency files have been reviewed. These files have
been examined in an effort to resolve certain
issues created by the review of the Agency's B e
compilatioﬁs discussed in this report. Where
apparent gaps existed in the written record,

files have been requested and reviewed in an effort

to resolve these gaps. Where significant substantive

Classification:
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issues have arisen related to the kind and

guality of info;mation provided the Warreﬁ

Commission, files have also been requestedvaﬁd

reviewed in an effort to resolve these issues. .
As a result, approximately thirty files,ICOmprising

an approximate total of ninety volumes of

material have been examined and analyzed

'invpreparation of this report.

The findings set forth herein are subject
to modification due tb the following considera-
tions. During the course of the past fifteen
years, the CIA has generated massive amounts of
information related to the assassination of

Pres:dent Kenq_ﬁy;/ In spite of the Agehcy's

5fsophlst1cated docunent retrieval system, certain

e, e

documents requested by this Committee for study ks

\.6 mm.;s.-n ﬁd g C ?o%(f“-mm o L Lisa_ S al lere.nw(u.ﬂerh/
(vb&f‘(k \(W1W mmn{j"“ (Lutbuh\‘fni-c“t(’(m{ S'Q(u/scg\,\ef-t'c,‘fbf)\
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.~ . and analysis have not been located. Whether thﬁfe E o =
Lo . ! | FaAN # ?
documents merely have been filed lncorrectly or

destroyed, gaps ln the written record still do o é
exist. 7, 063093 5
e Secondly, due to dissimilar standards orlnvestlgaglv%
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relevancy adopted by the CIA and this Committee,

‘certain files requested by the Committee for

review -

>

i
4

o e BT - .-

have been made évailable to .

the Committee in a samtized fashion. Therefore,

to the degreée reflected by the Agency’s denial

of access and/or santization of certain materials,

this study's conclusions are based upon the

best evidence available to the Committee th_ough

this may not be all relevant evidence to which

the Agency has access.

One must,

moreover, give due consideration

to the role that oral discussions, oral briefings,

and meetings of Warren Commission and CIA

- representatives may have played in the supply of

assassination-related information by the CIA to

the Warren Commission. The subject and substance

of these discussions, briefings, and meetings s , ¢

may not always be reflected by the written

record

Therefore,

depositions and executive session hearings with 0000908

made the

subject of this study.

the Committee has conducted interviews,

fq / e ) “m\
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key Warren Commission staff and members and
former or present CIA representatives in an
effort to resolve questions that are not
addressed by the written record. The results
of the Committee's efforts to chronicle this
aspect of the working relationship between the
Warren Commission and the CIA will be a subject
for discussion herein.

In addition, this report will examine the

following subjects generated by the Committee's

study as outlined aBove, in the following general

order of discussion:

1) the organization of the CIA's investigation

of President Kennedy's assassination;

2) the working relationship of the Warren

Commission staff and those CIA representatives

concerned with the Warren Commission inqui®y; ¢ °

3) the standards of investigative cooperation

RNy

which the Warren Commission staff believed D

to govern the quality and quantity of
information supplied by the CIA to the

Warren Commission:

eriva
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4) the CIA's concern for protection of its
sensitive‘sgurces and methodsAand the
consequent effects of this'condern
upon the Warren Commission investigation;
and |

5) the substance and quélity of information
concerning Luisa Calderon-passed to the
Warren Commission and the results of this
Committee's investigation of Calderon
and her significance to the events of

November 22, 1963.

1. " Select Comnmnitice S bud ¢ -
L RIS LAl . I =3 :

Information Made Available by CIA to Warren

Commission

see CIA pasg 2000517 ‘in-\('r'o?
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"TL. Organization of CIA Investigation

of President Kennedy's Assassination

In his Executive Session testimony before the Select
Committee, Richard Helms, the CIA's Deputy Director for
Plansrduring 1963,'desciibed_the CIA's role in the
investigation of President Kennedy's assassination as
follows:

This crime wés committed on United

States soil. Therefore, as far as the

Federal government was concerned, the pri-

mary investigating agehcy would have been

the Federal Bureau of Investigation without

any question. The role of the CIA would

have been entirely supportive in the sense ) ,i ¢

of what material we are (sic) able to

acquire outside the limits of the United

States with reference to the investigation.

... For investigative purposes, the Agency

oo o SECLET - 990699
Slasication: — - |
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- had no investigative role ir;side the United
States at all. So when I used here the
word "supportive," I meant that in the ' g
literal sense of the term. We are (sic)

trying to support the FBI and support the

Warren Commission and be responsive to

their requests, but we were not initiating ’ g
any investigations of our own or, to my
recollection, were we ever asked to.
(Executive Séssion Testimony of Richard g
Helms, 8/9/78, pp. 17-18.)
On November 23, 1963 Helms called avmeeting of senior- %
level CIA officials to outline the Agency's investiga-
tive responsibility vis a vis the assassination. (SSC, :?
Book V, p. 25.) At that time, Helms placed John Scelso,//wjuﬂrfér .
i éxchf:anch Chief tmmwweeﬂéral \ Er
e A
Ameriea in charge of the Agency's initial \\ ;

ENS

investigative efforts. (HSCA Class. Deposition of John

Scelso,‘ 5/16/78, pp. 111-112, Exec. Session Test:i:monyﬂ,-‘:‘{f” ‘
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of Richard Helms, 8/9/78, p. 10.)
Scelso testified before the Select Committee,

that he was given charge of the Agency's investigation

)
e

on the basis of two considerations: 1)!his prior )
experience in conducting major CIA security investi-

gations and 2) the observance of Oswald by CIA

PRESEDEEY

surveillance in Mexico, (Scelso's operational concern)
N . ;

less than two months prior to the assassination. (SsC

.  GEEh

Book V, p. 25, HSCA Class. Deposition of John.Scelso,

5/16/70, pp. lll-llZ.}f Scelso also nqted that

A |

during the course of his investigative efforts, Helms {;>

PO

did not pressure him to adopt specific 1nvest1gat1ve Awﬁzh

N

o e

theories nor reach conclusions within a set p iod of.

HSC R Céas& '7cp ok Tohrxgcels’c 75 P//.?,
time; E @ay«oéng rémﬁe&ms

8/9/78, pp. 9-10)* \

l qg,.wizg .

* Raymond Rocca, Chief of Research and Analysis for
CIA's Counterintelligence Staff characterized Scelso's
responsibility not as a mandate to investigate but £
rather to "coordinate traffic (code facilitation, 5
telegram or telegraphic consideration) for working
with the DDP with respect to what was being done over
the whole world..." (HSCA Classified Deposition of
R. Rocca, 7.17/78, p. 9.) _

" Rocca referred to this phase of CIA activity as
the GPFLOOR phase. (Ibid.)

:
/
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Scelso described in detail to the Committee ﬁhe

in which he conducted the Agency's investiga-

...practically my whole Branch participated
in the thing. We dropped almost everything
else and I put a lot of my officers to work
in tracing names, analyzing files.

We were flooded with cable traffic, with
reports, suggestions, allegations from all
over the world, and these things had to be
checked out. We were checking out just dozens
and dozens of people all the time. (HSCA Classified
Deposition of John Scelso, 5/16/70, p. 131)*

* . During the course of the Agency's invetigation, Liaison

with the FBI was handled for the CIA by Blrch o' Neal.

(Ibid.

e T S

/"

p. 80.) At the time of the assassination Mr o Veal,

a former FBI agent, was Chief of the Special’ Investlgatlons

Group of the CIA'° Counterlntelllgence Staff. (HSCA Classified

Deposition of Birch O'Neal, 6/20/78, p. 7, 52.) Mrn;O“Neal .

pons

e Sl

¢

as follows:

o
(This footnote =- Footnote *: -= continues
on bottom of page 5)
Ci:;\a Sy O S
= ETRLIe LS

" AT, T,

N t -
characterized nis functions with respect to the Agency
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- Scelso stated during his testimony that CIA
field stations worldwide were alerted to the Agency's
investigation "and the key stations were receiving
tips on the‘case{ most of which were phony. We did not
send out instructions saying éverybody participate in ?*5‘\

the lqyestlgatlon." (Ibid. p. 133.) It wasfﬁié' . g&*;

’/recollectlon, however, that throughout his tenure as (‘LE\

\ ~

coordinator of the Agency's investigation, the Mex1co i

e LT

City Station was the only CIA field station directly

Footnote * =-- continued from bottom of page 4.

I knew that we (at CIA) did not have the

basic responsibility for investigating the
assassination of the President. If there was
a crime commited in the course of this activity,
+4sit) it belonged to the FBI. I recognized that
it was our responsibility to give the fullest
cooperation to the FBI to protect the Agency
with regard to any aspects of our operations,
you understand, and at the same time giving them
cooperation, and I was in close contact with Mr.
Sam Papich (of the FBI), and always fully co® o
operated, and he always fully cooperated with me.
~_(Ibid. p. 52.)

AN O'Nea;ﬂnOted that his office (CI/SIG) at the direction of

FA i (‘%‘

the Chief of Counterintelligence, James Angleton, was

designated the central point for collection of assassination-

related information made available to the FBI. (Ibid. pp. 52-53.3

Lun

i
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involved in lnvestlgatory activities related to President

d?/? | __ ¢ T {

During the latter*haif‘bf”December/ Scelso

Kennedy's assassination. (Ibi

issued a summary report which described Oswald s
activities in Mexico City from September 26, 1963 -
October 3, 1963. Scelso characterized the summary report

~as incomplete by comparison to assassination-related

. R ER. ush

information then available to the FBI but not provided

to CIA until late Dec. 1963. (Ibid. 92.114~115.) (CIAa

g;
-¥

Document Report by John Scelso to C/CI, é@gbec. 63.) %
Following issuance of this report, Helms shifted .-
fesponsibility for the CIA's investigation of Président'
Kennedy's assassination to the Counterintelligence |
Staff. (HSCA Classified Deposition of John Scelso,
5/16/78, p. 136,:Zf. HSCA Classified Deposition of

Raymond Rocca, 7/17/78, p. 15 wherein Rocca states that

[
et ;

responsibility shifted from Scelso to CI Staff on

January 12, 1964.) Helms testified that this shift in

* Approximately two days after President Kennedy's .
assassination, Scelso prepared a summary report, o #

provided to Dres:.dent Johnson by Helms. This report ’ :

adoptﬁd the pOSLtlon that Oswald probably was a lone

assassin who had no visible ties to Soviet or Cuban

lntelllgence though such ties could not be excluded

from consig

Tt
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responsibility was a logical development because the“

investigation had begun to take on broader tones.

(Executive Session Testimony of Richard Helms, 8/9/78, ég

p. 14, see also HSCA Classified Deposition of Johﬁ

Scelso, 5/16/78, p. 138.) gg
He}ms' reasoning was expanded upon by Raymond

Rocca . who testified before the Committee that the

shift in responsibility described by Helms was caused

in part by the establishment of the Warren Commission.
217 7€ '

(ESCA Classified Deposition of Raymond Rocca, pp. 12-13.) : |3

Rocca added:

It was entirely appropriate in the - -
GPFLOOR phase that he (Scelso) would #
have that (responsibility for the Agency .
1nvestlgablon )  But the mlnute you had .

a commission set up outsilde the line
obviously had to be the Director, and from
the Director to his Chief of Operations
overseas, because the spread involved

then all of the divisions. Here you had 7
Mr. (Scelso) being asked to sign off on-.. , E
cab}es that, had, tondo—with | ﬁ . 2
I and 1t would

have=seemed .to. e . ucterliy administratively -
simply a hybrid monster. (HSCA Classified gg
Deposition of R. Roceca, 7/17/78, p. 1l2.) ' g

James Angleton supported Rocca's belief that "the

H2 .

It

spread (of investigative responsibility) involved...

b G

000015

&.' i@ .




-8_'
Ciartification ——s==2o37

Cot

e yse or material exir feéi
% ff%rm 5 go é U3ed for maierial exrreSe
—con“role gs men ;-

FraL —eontroilé

all of the (CIA) divisions." Angleton testifed
to this Committee that the Agency's efforts to
gather and coordinate information related to |
the assaésination_underwent a metamorphic
transition. Initially, Angleton noted, the
Director, Deputy Directbr, Division Chief's and
Case Officers approached Warren Commission.
requirements in a‘piecemeal féshion. However,
Angleton testified the Agehcy was eventually
able to focus its resources to avoid duplication
of effort and provide a system for the 'central
referencing of assassination related information |
as such informaﬁidn was developed. (HSCA

Classified Deposition of James Angleton,

10/5/78, pp. 76=77, see also HSCA Classified % .
Deposition of Raymond Rocca, ;al7/78,

p. 23.)
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The record reveals that during this second phase

of CIA information collection efforts in support of

R

the Warren Commisssion‘investigation the concentration

of Agency resources shifted 1n emphaSLS from exploratlon
/ A s T
of Oswald's activities in Mex;co Clty to ‘his residency

in the Soviet Union during 1959-1962 and possible

(sez piast
association with the Soviet intelligence'apparatusf*ksfb?ﬁr )

(Ibid., pp.32-33,44,Executive Session of Testimony of
Richard Helms, 8/9/78, p. 23.) L CZSFx:uv;é}Rocca,commented 5
. that dur'i'ng this phase primary interest in support of theb %
Warren Commission was to follow-up on Soviet leads:
on the assumption that a person who spends
four years**in the Soviet Uhion, under his
circumstances, had to be of specific.interest
to Soviet State security and_their collateral

authorities. (HSCA Classified Depositioﬁ of
| ' - N . ¢ "
Raymond Rocca, pp. 32-33.) CS@?QQ‘?‘N( )) s T

Therefore, Rocca concluded, the areas the CIA tended

to concentrate on concerned the Soviets:

Go Aapf- oMz contimaition of feuT
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*The following exchange between Mr. Rocca and Committee
Counsel sheds further light on the difficulties encountered
by the Agency related to its investigation of possible
Cuban involvement in the assassination:

Mr. Goldsmith. Earlier, when I asked you which
areas of the case received emphasis, I believe that you
indicated that on balance the primary area of emphasis
was the Soviet connection.

Mr. Rocca. That was certainly the one that I would
say dominated--- looking at it from my point of view.

Mr. Goldsmith. Now, had you known about the anti-
Castro assassination plots on the part of the CIA, would
you have given more priority, more emphasis, to the
possibility of a Castro conspiracy to kill the President?

Mr. Rocca. Again, I say that it would have
simply intensified it, that there was attention given
to it, not particularly by the staff. I had no capabilities
on the Cuban side.

The organization of their service and their

operation in Mexico was something entirely entirely (sic) . ...~

within -- it was an enigma at the time. They were just’
getting started. This was WH's area. This was Win
Scott's area of proficiency. So the defectors had only
-begun to come out and they came out later, the Cuban
defectors. : . : |

So, I can't -- I really can't say that (a) the
Cuban connection was ignored, because it wasn't. The
press was filled with it at the time. %

s ¢

The Harker interview should have been undoubtedly
given greater attention in a generalized sense; but it
was given specific attention, I was told at the time of
the Rockefeller thing.

Mr. Goldsmith. In what way was the Cuban connection
investigated?

Mr. Rocca. I don't know. I don't know this.
That side of the report strikes me as being inadequate.
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*The following exchange between Mr. Rocca and Committee
Counsel sheds further light on the difficulties encountered
by the Agency related to its .investigation of possible
Cuban involvement in the assassination:

Mr. Goldsmith. Earlier, when I asked you which
areas of the case received emphasis, I believe that you
indicated that on balance the primary area of emphasis
was the Soviet connection.

Mr. Rocca. That was certainly the one that I would
say dominated -- looking at it from my point of view.

Mr. Goldsmith. ©Now, had you known about the anti-
Castro assassination plots on the part of the CIA, would
you have given more priority, more emphasis, to the
possibility of a Castro conspiracy to kill the President?

Mr. Rocca. Again, I say that it would have-
simply intensified it, that there was attention given
to it, not particularly by the staff. I had no capabilities
on the Cuban side.

The organization of their service and their

%)

\HIA 2

SR S

operation - in Mexico was something entirely entirely (sic) . .. &

within -- it was an-enigma at the time. They were just’
getting started. This was WH's area. This was Win'
Scott's area of proficiency. So the defectors had only
- -begun to come out and they came out later, the Cuban
defectors. |

So, I can't == I really can't say that (a) the

Cuban connection was ignored, because it wasn't. The

press was filled with it at the time. S
& ¢

The Harker interview should have been undoubtedly
given greater attention in a generalized sense; but it
was given specific attention, I was told at the time of
the Rockefeller thing.

Mr. Goldsmith. In what way was the Cuban connection
investigated?

Mr. Rocca. I don't know. I don't know this.
That side of the report strikes me as being inadequate.
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Mr. Goldsmith. Well, when I said to what extent ;
was the Cuban connection investigated, I don't mean by 3
the Warren Commission. I mean to what extent did the
Agency provide --
Mr. Rocca. That I can't answer. I certainly
didn't do it.
Mr. Goldsmith. Pardon me?
Mr. Rocca. We certainly didn't, in R & A. g
Mr. Goldsmith. So, CI/R & A did not --
Mr. Rocca. Go into the Cuban side of it at all.
This was something left to the people who were concerned
specifically with Cuban intelligence and security operation.
Mr. Goldsmith. But I believe earlier we
established that Mr. Helms gave orders that information 3
pertinent to the assassination was to go through your

office, correct?

Mr. Rocca. Yes.

\’3!-’.\!%

Mr. Goldsmith. And once information pertinent
to the assassination went through your office, I take (it)
you or Mr. Helms would decide what information would
be relevant for the Warren Commission to see.

SEES,

Is that correct?

Mr. Rocca. Well ==

@
-
L3
e
.

Mr. Goldsmith. Based upon what you knew?

Mr. Rocca. Well, everything would go, yes.

T

Mr. Goldsmith. Therefore, you were in the -
position, it would seem, to know what information was
" being generated in the field that was going to the
Warren Commission.

Earlier I asked you which area received emphasis
and I believe you indicated that the Soviet area (did).
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Mr. Rocca. Primarily, primarily. But I didn't
mean by that that it excluded the Cuban, because there
was a lot of material that came through and went to the
Commission that concerned the Cubans.

. 'Mr. Goldsmith. Let's go off the record.”

i (Discussion off the record.) ’Am'g'” SR

e et e e e e e ot~ e+ i o £ra ap oot b gt © 2 = e

—-Mr. Goldsmith. Let's continue. |,

Mr. Rocca. My recollection is that at the time
the great press manifestation was that Cuban exiles who
were in touch with CIA had been somehow involved in this.
This was the great concern. '

Mr. Goldsmith. That's another possibility.
There are different --

Mr. Rocca. Questions went down to WH: do you
have anybody who could possibly have gotten involved in
this kind of thing. '

There was extraordinary diligence, I thought,
exercised to try to clarify that side.

Mr. Goldsmith. Do you think that the possibility
of an assassination plot by Castro against the President
was adequately investigated? o

(Pause)

Mr. Rocca. With the advantages of 20-20 hind-

sight, I could say probably not. But at the time i seems,

to me that they gave due attention to it ==~ within the ¢
information that I had at my disposal.

Dcosat s |
In fact, BHO spent 2 years, 8 months in the. Soviet Union
October 1959 - June 1962
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cor f?<i:3 because the people he was in touch with in
RO E
(QQ@Q Mexico had traces, prior traces, as XGB

people. They were under consular

cover and obviously could have been

doing and were undoubtedly doing a

consular job in those earlier contacts.

(Ibid., p. 33)

However, Rocca did indicate that Cuban aspects
of the CIA investigation were’not'ignored "because

there was a lot of material that came through and

T N N T

went to the Commission that concerned the Cubans."
(Ibid., p. 44)

Mr. Helms also testified that the possibility

| R

of Cuban involvement in President Kennedy's

assassination was a source of deep concern within the

R

Agency. (ExXec. Session Testimony of R. Helms, 8/9/78, p. 21)

Nevertheless, Mr. Helms stated that development of informa-

¢ El

DA '
m, M.

tion pertaining to Cuban knoWledge of or participatﬁ%n

.in the assassination was very difficult to-obtain.

(Ibid., p. 138)

Angleton was in agreement with Rocca's analysis

oh e 47

that during the second phase of the Agency's support

role to the Warren Commission the CIA concentrated its
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Oswald. «pf{Angleton, p. 86) .He stated for the record

#fyﬂww* ith }egard to -the Warren Commission's investigation
5 iff‘. , (with the CIA's support) of possible Cuban involvement

‘in the assassination:

I personally believe that the United

States intelligence services did not

have the capabilities to ever come to

an adjudication (of the Cuban aspect).

I don't think the capabilities were there.
x\%ku\“\““7THS@K’Classified Deposition of Tames Angletoiz)
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10/5/78.7 p. 93)
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- As noted above, the CIFStaff assumed responsibility
in late December 1963 ~ early Jangary 1964 for thé
coordination of CIA efforts to assist the Warren
Commission in its investigation. At that time, Réymond
Rocca, Chief of Research and Analysis for CI Staff,

was designated point of contact with the Warren

. Freid
Commission. (HSGA-Llassi-fied~Peposttivm ot-dames
Angleton, T67/5778, p. 77.) Rocca's Research and

Analysis component was concerned with:

"analytical intelligence, analytical .
brainpower, which meant all source, all

overt source comprehension; a study of

cases that had ceased to occupy opera-

tional significance, that is, closed cases,
to maintain the ongoing record of overall
quality and quantity of counterintelligence
being performed by the entire DDP operational
component; ... the Deputy Director for Plan
(HSCA Classified Deposition of R. Rocca,
?717/78€7See also HSCA Classified Deposition
of James Angleton, 10/5/78, p. 77.)

Mr. Rocca testified that assassination-related
information generated by CIA components was directed
to his staff (as designated point o f contact with the

Warren Commission) in the normal flow of day to day
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work (®bid., pp. 16-~17.) This information was then

rev1ewed~by Rocca or his a531stants who anluded

N

Thomas Haiiw’(Sov1et Exoer»),//oul Hartman (general

e s

research and search man for the U.S.,Intelllgence
T \\

Community and its resources), and Arthur Dooley ‘(who

g.‘l im‘w

had transferred to the CIA from the FBI"’_number of

years prior to the assassination)(Ibid. p. 17.)

During the course of the.Warren Commission investi-

e,

. ™~
gation,Hall, Hartman and Docley worked with those

e SAALY
e,

CIA divisions producing substantive information
related to the assassination. (Ibid.)

Mr. Rocca testified that even though

R
]

CI/R&A was the Agency's point of reference with regard

to the Warren Commission, neither his staff nor the

CI staff in general displaced the direct relations of

Mr. Helms or any other concerned Agency official with

the Warren Commission. (Ibid.; Rocca testified thagﬁheiﬁhér
CI Staff nor his staff displaced the CIA's Soviet

Division .(represented by Davidﬁﬁurphy, Chief of the
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SR division and his assistant, Téﬁnant Bagley) 4n
\\\w’"‘_’_‘/’

its contact with the Commission; nor did CI/R&A

displace John Scelso in his contact with the Warren

Commission.) Rocca testified that in some instances

J. Lee Rankin of the Warren Commission would gb directly

to Helms with requests, and in other instances David

Slawson, a Commission Staff counsel, conferred directly

withiiom Hal

-~

1 of Rocca's staff. (Ibid. p. 36.)*

-

The #ecord reveals that on certain issues of
particular sensitivity Rocca was not permitted to act
as the Agency's point of contact with the Warren Commission.
He testified that "compartmentalization was observed
notwithstanding the fact that I was the working level

point of contact."” (HSCA Classified Deposition of Raymond

* Although James Angleton functioned as Rocca's direct
superior during the course of the Warren Commission
investigation, he did not participate on a regular
basis in the Agency's efforts to supply substantiv
information to the Warren Commission nor did he de§?
on a direct basis with Warren Commission representa-
tives. (excepting Allen Dulles on an unofficial basis;
HSCA Classified Deposition of Raymond Rocca,zz/l7/78,
p. 17-18; HSCA Classified Deposition of James Angleton,
10/5/78, p. 78.) However, Angleton testified to this
Committee that he did attempt to keep apprised of
developments as the investigation progressed through
consultation with Rocca. (HSCA Classified Deposition of
James Angleton, 10/5/78, p. 81)
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Rocca,&g>l7/78 p. 18) Rocca cited by way of example
the case of the Sovz.et defector \Iosenko. Rocca S
testified that he did not attend any of the>Agency . Z
discussions;pertainingwxaNosepké's case (Ibid.)

Rather, (as it affected the Warren Commission investi-

gation) responsibility for the Nosenko case was

assigned to qé@iarMurphy, Chief of SR Division, in T

addition to REEhard“Heiﬁe;CﬁEEﬁd) _ . L el

Rocca described the CI staff mail intercept program,

HTLIVGUAL as a second example of an Agency matter
about which he had no knowledge nor input vis a vis

the Agency's support role to the Warren Commission.

(Ibid., pp. 19-20.) Rather, Jémés'Angleton and Birch

A%,

Ui )

O'Neal handled the dispesition of this particular
material (HSCA Classified Deposition of J. Scelso,

5/16/78, p. 113, wherein Scelso states that CI staff. , i
? & LA
including O'Neal, yas. repository. ofﬂﬂTLINGUAL intercepts;
fouck see QSCHCMSS‘DQ? € Birch O'neh "1{23 1% fjnga‘l

»h:.rum/Ol:\e.wL stodes dhak Aa o&u\.r\o-{v knaw hetharr

Parren Gmmi-ssison had know !Qagzm: e HTLIVEIMAA
pPresram bResaunse t+ was not A res ps “&btlr:z fo providd

Yl Wartes Commisiion with makeriads dam tro—

tha HT ~MINVNSJIAL programs 4
SEo Lzl
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In summary, it was Rocca's testimony that an internally
decentralized information-reporting function best _ :
characterized the orqaﬁization ofqthié second phase ég
of the Agency's invéstigative efforts to assist

e @ Singy Ipo 0T égf.a-i:’afr;A,'7//7/'7 ¢
the Warren Commission. (¥bid., p. 10; HSCA Classified

p 55N

Deposition of James Angleton, 10/5/78, p. 75, 80.
See also CIA Doc. Rocca Memo for Record, 1 April 1975,
Subject: Conversation with David W. Belin, April 1,

5§§a¥/'l92ﬁc wherein it is stated that Helms remained senior

official in charge.of the overall investigation,
with CI staff acting as a coordinator and repository

of information collected.)
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A.Opinions of Warren Commission and CIA Representatives

Regarding Warren Commission-CIA Relationship

The Committee has contacted both representatives of.

the Warren Commission staff and those representatives of

the CIA who played significant roles in providing CIA~
generated information to the Warren Commission. The

general cansensus of these representatives is that the

Warren Commiésion and the CIA enjoyed a suécessful
working relationship during the course of the Commission's

investigation. (HSCA Class. Depo. of R. Rocca 7/17/78,

W“ ’

p. 18} - (See also Exec. Sess. Test. of Richard Helms,

8/9/78, EF?24;) William Coleman, a senior staff counsel

S

for the Warren Commission who worked closely with Warren

Commission‘staff counsel W. David Slawson on matters

WH’ ) 2

which utilized the CIA's resources, characterized

the CIA representatives with whom he dealt as

s ] & ‘

highly competent, cooperative, and intelligent.
(See HSCA staff interview of William Coleman,

8/2/78. Mr. Slawson expressed a similar opinion

regarding the Agency's cooperation and quality

1y

000623

@Eﬁﬁmm ‘ Serrat

A A

88221?!83 B; g rivation: _____C_‘_B_E.Ik

ivahion:

i




ST ) -
‘ ﬁ g«u 8,»_/(/(—0 L /2.-1:;,(\ é f%1 RS =5 ‘ 4

'McCone, 8/17/78, p. 5) Mr. McCone was responsible

ssification: _Secret

assiticarion:

(This form is to be used for material extracted

I RS fRoked %fsmgm;mm‘ extracted

from ClA——ccntrolled documents.
-10~

G,

of work. (Executive Session Testimony of W.
David Slawson, 11/15/77, p. 17;see also JFK
Exhibit 23.) ' |

J. Lee Rankin, General Counsel for the
Warren Commission, testified that the Warren
Commission and its staff were assured by the CIA
that the Agency wguld cooperate in the Commission's

work.ﬁQ(HSCA Class. Depo. of J. Lee Rankin,

8/7/78, p.4; HSCA Class. Depo. of John McCone,

R, R R R WS

8/17/78, p. 9)

John McCone, Director of Central Intelligence
at the time of President Rennedy's assassination
and during the Warren Commission investigation,
supported Mr. Rankin's‘testimony in this regard
by characterizing the CIA's work vis-a-vis
the Warren Commission as both responsive and

comprehensive. (HSCA Class. Depo. of John

for ensuring that all relevant matters were
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conveyed by the CIA to the Warren Commission.
(Ibid., pp. 5-6) In this regard, Mr. McCone
testified that:

The policy of the CIA was to give the Warren

Commission everything that we had. I

personally asked Chief Justice Warren to

come to my office and took him down to the

vault of our building where our information is

microfilmed and stored and showed him the

procedures that we were following and the

extent to which we were giving him -- giving

his staff everything that we had, and I think

he was quite satisfied. (Ibid., p. 9)

" a e o : - ne s olfc wWOm not e
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Materials Be Made Promptly Available By

CIA To Warren Commission

Mr. Raymond Rocca, - t A ar;\;f\:’iu-i '-.m}isu.:rwz\f’er-a‘f ci A
] . B
"‘,-0“;,.:4 RV LSt Sl g s

AT the Warren Commission - investigation,

characterized the Agency's role as one of s
¥ & 4

full support to the Warren Commission. Mr.

Rocca, who served as the Chief of the Research and
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Analysis Divison for the Counter-Intelligence

Staff of the CIA, stated under oath that
Richard Helms had given the following

directive:

en Ama;}’/\t'
..(All1 material bearing in—eny-wey %hat
could be of assistance to the
Warren Commi%gion should be seen by CI@?
staff and R amd A and marked for us. He
) issued very, very strictly worded
~ _~ indications -~ they were verbal in so
far as'I know -- that we were to leave no
stone unturned. _
(HSCA Class. Depo. of Raymond Rocca,
7/17/78, p. 24) '
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orders were fo&io —gb the 12%€E2 %y all CIA employees.

(Ibid. p. 24.) Mr. Rocca concluded that on this basis:
”fﬁe CIA was to turn over and to develop‘any information
bearing on the assasSinatibn that could be of assiétance
to the Warren Commission.”™ (Ibid., p. 26.) |
A different view of the CIA's role régarding the
supply of CIA's information to the Warren Commission was
propounded by Riqhard,Helms. Mr. Helms, who served as
the CIA's Deputy Director for Plans durihg the Warren

Commission investigation, 6 was dlrectly responSLble for the

/

CIA's investigation of President Kennedy's assassxnatlonilndffhe

25 Patolishmesl of CIA pel. eu viGa ol Yha Warren Commission,

(Ibid., p. 23.) He testified to the Committee that the
CIA made every effort to be as responsive as possible to
Warren Commission requests. (Exec. Sess. Text. of Richard
Heims, 8/9/78, p. 10.) Mr. Helms added further testimony
regarding the manner in which the CIA provided its infor-
mation to the Warren Commission. He stated:
An inquiry would come over (from the Warren Com~
mission). We would attempt to respond to it. o, ,
But these inquiries came in individual bits anﬁ? ¢
pieces or as individual items...Each individual
item that came along we took care of as best we

could. (Ibid., pp. 10-11.)

However, it was Mr. Helms' recollection that the CIA

provided information to the Warren Commission primarily

)
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cath he supported this proposition:

Mr. Goldsmith: In summary, is it your position that
the Agency gave the Warren Commission
information only in response to speci-
fic requests by the Warren Commission?

Mr. Helms: That is correct.

I want to modlfy that by saying that
memory is falLable. There may have been _
times or circumstances under which some-
thing different mlght have occured, but
my recollection is that we were attemptlng
to be-responsive and supportive to the

) FBI and the Warren Commission. When
P they asked for something we gave it to
' -them. :

o ; , As far as our volunteering information
. L is concerned, I have no recollection of
' o whether we volunteered it or not.

R (Ibid., p. 34.)

§

Mr. Hélms'_characterlzatlon of fulfilling Warren
Comm1551on ragquests on a casgzoaSLS rather than uniformly

"volunteering relevant information to the Warren Commission

.

stands in direct opposition to J. Lee Rankin's perception
of the CIA's investigative responsibility. Mr. Rankin was
asked by Committee Counsel whether he worked under the

L P

impression that the Agency's responsibility was simply to

R

respond to gquestions that were addressed to CIA by the

g,

Warren Commission. In response, Mr. Rankin testified as

follows:

.

Not at all and if anybody had told me that I
would have insisted that the Commission com-
municate with the President and get a different

' t hmeca we mi k th 1gl
arrangeaa%sciﬁ:céﬁsnv:e rmight not ask the right

SECREL
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guestions and: then we would not have the
information and that would be absurd.
(HSCA Class. Depo. of J. Lee Rankin,
8/17/78, p. 4)
Mr. Slawson added support to Rankin's position
testifying that Warren Commission requests to fhe CIa

were rarely specific. "The request was made initially

that they give us all information pertinent to the
assassination investigation." (Exec. Sess. Test. of

W. David Slawson, 11/15/77, p. 29)

6
u
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B CIa’'s Failure o Pisclan: Q% anris é

9~ unfortunate consequence: of L3 imin lominisvuion ~ediame on
-H&CIH e ?fvﬂdue Yra -Cbmrf\o 55(9/\ wd (fh, Ol reis YT

CIA m lrill ot redic el N

e

the subsequent exposure of the CIA's anti-Castro

assassination plots ZISSC Book V) see also(Alleged

_Assassination Plots Involving Foreign Leaders, Interim

Report, SSC, 11/20/75)7. Paragomieatriyr—even—ifwthe °

‘T‘kg rece r.s( re—u&w(s vrhﬁst-t“f\c. .
prots, 4we CIA's point of contact with the Warren

Commission wesbd-aet—havempeer—ahhes

Y
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Mr—ROECE & testimony revexls, 4 had no

knowledge at the time of the Warren Commission
investigation of Agency efforts to assassinate
Fidel Castro. (HSCA Class. Depo. of Raymond

Rocca, 7/17/78, p. 50)76? ;M/)?C
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~as thé CIA's working level representative

rren Commigsiof bew#,reqﬁggzed by the
Corfnission. ¢ reseaxcﬁ’ggg’report on -n@ﬁﬁﬁr“ 3]
P JVMJJ”

& CIa~dnti-CastTo assass%gatiggb eratiOﬁgf Rocca's

\ il M@mrl(wlw"t’ _ sﬁ{’/ o
- no stbstantive informa-
alseo

The record %@gktﬁﬂﬁzalS that the CIA desk

W effortd would haVe produ
6 ////’ _
tion. (ZFid., p. 497%

officer who was initially given the responsibility

by Mr. Helms to investigate L Lee Harvey

Oswald, and the assassination of Pfeeident Kennedy

had no knowledge of such plots durlng hlS investi-
L&}%»catlon. HS Class. Depo. of John Scelso,_5/16/78,

6?‘ J R g3 DO the aard Yo dhe AHLASH apdlect /o
pp. 73, E3—+12)A Mr. Scelso testified that had he

known of such assassination plots the following .

action would have been taken:

Ok, O, R R, WA NER. eEn,

"we would have gone at that hot and heavy.
- o We would have queried the agent (AMLASH])
. i . about it in great detail. I would have
o had him polygraphed bv the best operative
security had to see if he had (sic) been
a double-agent, informing Castro about B .
our poison pen things, and so on. I
" would have had all our Cuban sources. )
gueried about it." (Ibid., p. 166) 98048

r/‘f.'.‘

B
°

Y '

As the record reflects, these plots were known

by few within the CIA. Mr. Helms' testimony regarding
159 # Eob‘__‘_ ot ,_-ﬂe,A “\Cvéo.$ ned A ~?°ﬂ+’h+o&.h§.-:-2rusucjﬁbn$ f-((ui'i”\'“fablﬂ‘
Ackiza ‘,,o,, ,,_,)“‘\g-f-whw M‘NJ‘,A%& hakite pe are SCEA By pTRLS Lo .mm,.-m Chaen &
ggmmqua.MM voa,ui i N.ul LA v NSt (Foidy 2 i)

e e e——— ,.A-»\--

S .

T Classification: __ <9 =~&= 4
*See also HSCA Classified Deposition or James Angleton, lO/:§778,
pp.Z5~%Twherein Angleton states il AL, u{@am Ly mt)g}m
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these plots reveals that the Agency compromlsed‘4h*F°h“ﬂ st
1+s Pirector
,Ltsszpmxse to supply all relevant information to
(GE& sratementet Jonn /‘/k,buf\G f foa herern ) g
the Warren CommLSSLOn. The following exchange

between Committee Counsel and Mr. Helms illustrates

e e R 5 en % & &

the iextent . ~ of the Agency's compromise:

Mr. Goldsmith: Mr. Helms, I take it from your
testimony that your position is
that the anti-Castro plots, in
fact, were relevant to the
Warren Commission's work; and,
in light of that, the Committee
would like to be informed as to
why the Warren Commission was
not told by you of the anti-

~Castro assassination plots.

Mr. Helms: I have never been asked to testify
‘ before the Warren Commission about
. our operations.

Mr. CGoldsmith: If the Warren Commission did not
' know of the operation, it certainly
was not in a position to ask you
about it.

Is that not true?

;
¢
;
/
;

Mr. Helms: Yes, but how do you know they did
not know about it? How do you
know Mr. Dulles had not told the .
How was I to know that? And besides?
I was not the Director of the Agency
and in the CIA, you did not go
traipsing around to the Warren Com-
mission or to Congressional Committees.
or to anyplace else without the
Director‘s permission.

¢ "

TR, EEN.

Mr. Goldsmith: Did vou ever discuss with the Director
whether tne Warren Commission
should be informed cf the anti-Castro
assassination plots?

Classification: 5
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Mr. Helms: I d4id not, as far as I recall.

(HSCA Exec. Sess. Test. of Richard
Helms, 8/9/78, pp. 30-31l.%,emphasis
a.ddead '

)

Mr. McCone testifed that he firét became aware

of the CIA's anti-Castro assassination ploté

‘involving CIA-Mafia ties during August 1963. He
‘stated that upon_leaﬁning of these plots he directed
that the. Agency cease all such activities. (HSCA
Class. Depc; of John McCone, 8/17/78, p. 13)

When asked whether the CIA‘desired to withold informa- .
tion from the.Warreﬁ Commission about the Agency anti-
Castro assassinatiop plots to avoid embarrassing the
Ageﬁcy or cauSing an international criées.he gave

the following response:

"I cannot answer that  since they (CIA
employees knowledgeable of -the
continuance of such plots) withheld
the information from me. I cannot
answer that question. I have never
been satisfied as to why they with-
held the information from me. (Ibid.,
p. 16)

L4

Regarding the relevancy of such plots to éﬁ% &

Warren Commission's wbrkh Warren Commissign counsels '
.Eggpkinj Slawson and Spector were in agreement that

such information should have been reported to the

[]
¥t
. “;)
)

¢
¥
ba.
B

-~ Classification:

Classified by dﬂi\ﬁﬁ@nﬁﬁ 3 8

i imere

h N

R, R, RER. e ‘%&ﬂm

N

N

.

P,

U SO N



Classiﬁcqtion- |
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Warren Commission. (nxec. Sess. Test. of W.
David Slawson, 11/15/77, p. 27; Exec;'Sesé. Test.
of Arlen Spector ll/8/77,lppf 45-46; CF, Exec.
Sess. Test.-of.Wesley Liebeler, 11/15/77, po. 71 .
where he states tﬁat possible witholding of
information by CIA about Agency attempts to
assassinate Castro did not significantly affect
Warren Commissionfinvesﬁigation)
From—the—€IAls—perspeetive, Mr. Rocca
testified that had he known of the anti-Castro
assassination plots his efforts to explore the
~possibili£y of a retaliatory assassination against
- President Kennedy by Casffo wéﬁld have been intensi-
fied. He stated that:_ fﬂa cqmpletely different
‘fpﬁééédural approach brobably-would and shculd have
been taken." (HSCA Class. Depo. of Raymond Rocca
7/17/78, p. 45)

John Scelso, : the above-cited CIA desk officer

who ran the CIA's initial inves igation of President

Rennedy's assass;natlon#untll that responsxblllgy
was given to the CIA's counterintelligence staff,
Offeréd a highly critical appraisal of Helms'
non-disclosure to the Warren Commission:

¢ Pea P r_'\ "‘ ;
Classification: _ 2ZCR £T
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Mr. Scelso: No, I think Lhat was a morally

'CIA‘Reéponse to Warren Commission Réquests

Classification:

(This form is to be used for material extracted
from ClA—controlled documents.)

Mr. Goldsmith: Do you think Mr. Helms was
acting properly when he failed
to tell the Warren Commission
about the assassination plots?

R

)

c
!
)

\ .

highly reprehensible act, which ~
he cannot DOSSlblj justify underi
his oath of office, or any .
other standard of professional
public service. (HSCA Class.
-Depo. of John Scelso, 5/16/78)

R

) z‘&,ﬁhs>4n5~9.h73
. N T . Agency comeern for the Sanctlty y

of Sensitive Sources and Methods - Factors Affecting

BN

The length of time required by the CIA to

respond to the Warren Commission's requests for-

information was depéndentvupon 1) the availability

of information;w' "+ 2) the complexity of the issues

N

presented by the request and 3) the extent to which

the relevant information touched upon sensitive CIA

#

h N

sources and methods. On the first two points, Mr®@ e

Helms testified that when CIA had been able to

RER

satisfy a Commission request, the CIA would then send
a reply back:

"and some of these inquiries obviously
took longer than others.
For example, some might involve

-0 e v v
< e R S 1}

‘a
o G et I % e

R

s
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checxing a file which was in Washington.
Other inquiries might involve trying to
. see if we could locate somebody in some
overseas country.
Obviously, one takes longer to per-
form than the other. (Exec. Sess. Test.
of Richard Helms, 8/9/78 p. 25)

‘vv.'
o

A
es theacfi's co Eern for protectlng its

e -
ces and.-methods caused the Warren

_;/:“ N ,r/ /
n to expérience graater diffiedlty i

getting reléQant inqum tion thgn’ﬁ%en e protec-—
rd
tion such souneég and methods w not at issue.

-

J. Lee Rankin expressed the opinion that the Agency's

effort to procect its sensitive sources~andkme\hods)Flrfu"U«f‘
w:fn m.joféx to C.s/‘}S%r‘Jfl“AfKe ORRCA M [a- Mex.a co &

the Warren Commission and its staff were given

o, R, eEh, UED. W W

2

access. HSCA Class. Depo. of J. Lee Rankin 8 8,
( ept o) ee an in /CZ// (s sens

r{'s °" P{gj‘i(‘cés p. [.5% o S0 5 )
P. 22) As a resu’t o; éhe—@%A S concern,in some lnsuances

h N

the Agency

llmlé%écciﬁil

(HscAa ass. Depo. of John Scelso, 5/16/7 r D. 153@ . ‘ §;
, & 3
€ (a.e-d
The Committee has identified two™areas of ‘
concern in which the Agency's desire to protect its ﬁ

onﬂp(lMWGIR

sensitive sources and methoas iapedess the Warren

Commission's investigation. These are:

L,

-y
- v
1“ . d

s
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1) wWitholding informatijon from the Warrcn
CONR

: Commission - pefézgﬁinghto-the—phote E
| susveitrance|am ‘telephonic survesllance J |

operations of the CIA's Mexico City Station

&
<

2) As a related consideration, the Agency's
reticencé to'reveal the origin of the photograph ;
now referred to as thaf of the "Mexico §
City Mystery Man" developed lc&mon's He"'cac“"‘l a"“°"° -

&ngu “ ek ’5'-ld‘ }aqs

A1Rte ’J-'nd'cd Conu«n""‘rf ﬁu't&hﬂvx
5&.'\‘5’11‘(0‘{ Sewr &Y ’IVIQ*H?Q:{LS

The CIA's concern for revealing the existence

of sensitive technical operations, as outlined above,
was evident from the inception of the Warren Commission. §

. - :
Mr. Scelso commented that "we were not authorized

at flrs* to reveal all our technical operations."

(Ibld., p. 158) But Scelso did testify that: J v;vnﬂ‘ g
MRS
'We were going to give them lntelllgence 7WL@“ P
- . reports which derived from all our sources ; &
\? (jr including technical sources, including theﬁg'éﬁi f§(~*
Q/'( Q PAN ‘J,S Etelephoﬁe'i‘iiritérc'ept'-_End the information L‘-“‘"’
/ gotten from the interrogation of Silvia

)
a7
%

Duran, for example, which corresponded
almost exactly with the information from
[ the telephone ‘Antercepts. J

4

Mr. Scelsco's characterization is supported by

examination of the background to the first major CIA

e,

report furnished the Warren Commission regarding

Classification: o _ 0{)001%? g
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Lee Harvey Oswald's trip to Mexico City. (CIA

s 2 n £

\"‘u b W—M’“‘ e

Lee Rankln from Richard Helms) Much of the
‘information provided to the Warren Commission
in this report was based upon sensitive sources
and methods, identification of which had been
deleted completely from the report.

The CIA policy limiting Warren Commission
knowlédge of CIA sources and methods was articu-
lated as early as December 20, 1963, at which
time a cable was.sent from CIA headguarters to
the Mexiéé City Station which stated:

. Qur present plan in vassing information
“to*the-Wa¥ren Comm1551on\is to eliminate
mention of[telephone tapsa in order to

- protect-your continuing 6ps. Will rely
“instead on statements of Silvia Duran
and on contents of Soviet Consular file

I7>6\c “ __ which Soviets gave| ODACID Y CIA~DocT FOIA I
L £420~757, 12/20/63, Dit 90466) ‘

The basicApolicy articulated in the December

20, 1963 cableAis also set forth:. in a CIA memorar@m & '
" of December 1;iKISES(;; it specifically concerned '
‘the CIA's relations ﬁithmthe.FBJ ~ (CIA Memorandum
' ' e T

for File, 12/20/63, (Birch O'Neal, ihcludad. in with Soft
w RO e

e

file materials) 1In that nemorandum, Birch O'Neal ‘

A gt S~ e

~sqye of the CIA CounterlnuelllgencezgpeCLal Investigations
LW B

Group S%gf} wrote that he had been advisad by Sam
Classﬂ:icahow SR

e s AN -{,L_
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Classification:

(This for_fri is to be used fof material extracted
Papich,_FBEo&iHAsanmbﬂe&HaaﬁEmw)that'the FBI was

anticipating a request from the Warren Commission

for copies of the FBI's materials which supported

-

or comp%ihented the FBI's fivé volume report of
December 9, 1963 that had been submitted to the

¢ s . e taa Ara e Ns g
Warren Commission. Papich provided Q'Neal\}lth
this report which indicated thatrsomg;Uni;gd

S,

States Agency wasE?appingitelgppgges in Mexico

}and asked him_whether the FBI could supply the

Warren Commission with the sourcE:of thef teélephone

. ' \'- a
v . o _
taps;j O\§3§i§ﬂ98mor§ndum shows that he dlscgssed
this matter with Scelso. After a discussion
with Helms, Scelso was directed by Helms to prepare

CIA material to be passed to the Warren Commission.

’ro’ﬁéélvwrote:
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| 3
vt |

00

Classification:

i Classified by derivation:

g

g

4

4 .

GgER,  Em. D

. O

N

G,

A

AN



. Classification:

(This form is 16 be used fér material extracted
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He (Scelso) was quite sure it was not
-the Agency's desire to make available
to the Commission at least in this
manner--via the FBI-sensitive informa-
tion-which could relate to[telephone
ta§§T*YCIAfMeno for File, 12/20/63, by
Birch\o* Neal, lncluded in _.Soft File materlals)*

\___ﬂa_iﬁvur Lo "Qf Y"\ g I S L /\x_,f ff—/{ ‘5 ‘{
ST K f o Ated '\.\T’.‘:Zf 13N “, ey T ~<-—\~;—"
i . . LI R T o -
~ A ~ ,‘::‘r.—’-f~c Aol oW B B @ D A S L L 2
* The opinion expressed by Scelso as of December

20, 1963 was set forth on January 14, 1964 in a
formalized fashion,” (d'hen Helms expressed his
concern regarding exposure by the FBI of Agency
sources to the Warren Commission. HKelms wrote
that the CIA had become aware that the FBI had
already: ‘ _ _ ’

called to the attention of the
Commission, through its attorney,

=\ that we have information {{as deter-

A mined from Agency sources) c01n01dlpg
D Ak with thé€ date’when Oswald was in Mexico
2 . . - .

—~ City and which may have some bearing

on his activities while in that area.
- (CIA dissemination to FBI, 1/14/64,
ol cIa # cscI- 3/779/510. fora qau-1q1

G, . OUR. OB, OmR.

~ Mr. Helms further indicated that the CIA might
be called upon to provide additional information
acquired from checks of CIA records and agency
sources. He suggested that certain policies be
employed to enable CIA to work cooperatively

with the Commission in a manner which would wm o, ¢
protect CIA information, sources and methods.
Among the policies articulated were two which
Helms claimed would enable the Agency to control
the flow of Agency originated information. In
this way the CIA could check the possibility of
revealing its sources and methods inadvertantly.
The policies articulated were:

A,

LI
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The CIA policy of eliminating reference to Agency

sensitive sources and methods is further revealed

by examination of an Agency cable, dated January 29,

1964, sent from CIA Headquarters to the CIA Mexico

R

’ o (" g 23 - .':.‘f AN ' -
(& °7 city Station. (CIA Doc. FOIA £398-204, 1/29/647
E N . ) ! .
'*j DIR 97829) This cable indicated that knowledge of
d Agency sources”and techniques was still being with-
_3 held from the Warren Commission, and stated that on
/; Saturday, February 1, 1964, the CIA was to present
‘a report on Oswald's Mexico City activities to the
; Warren Commission which would be in a form
protective of the CIA's Mexico City Station's
o sources and techniques (Ibid.) o
Ed ' : .
8
(Footnote cont'd from pg. 23.)
K :
”j 1) Your Bureau not disseminate information re-
7 ceived from this Agency without prior conculg ,
’ rence o
fé 2) In instances in which this Agency has provided
1 information to your Bureau and you consider
Ed that information is pertinent to the Commission's
0 o interest, and/or compliments {s3cT or otherwise .
A is pertinent to information developed oOrx
'J received by your Bureau througa other sources
2} and is being provided by you to the Commission,
e you refer the Commission to this Agency. In
_ such cases it will be appreciated if you will
R C advise us of such referral in order that we may .
J RS )N anticlﬁate.xheigossible fusure interest of the gy 1
¥ Ry . 2yt e ;mon’ e - . N - Teo
E Commiss S5 IRfE GT N iategaresii-preparatory sieps to
meeting its needs. (Ibid. )aciven . ‘
LTI ET TR f'?icss?fied by derivation: )
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TéYévhone«Taps,

Mr. Helms offered testimony regarding the CIA's
reticence to inform the Warren Commission, at least

during. the 1n1t1al stage OL the Commission' s work,

il

of the CIA® s[Eelephoulc anélphouo survelllance‘

operations in Mex1co Cluy

The reason for tne sensitivity of these
[Feleohono tag iand urveillance was not
only oﬂcbuse it wa® sensitive from - the
Agency's -standpoint, but the[telephone

taps were|

ndjtherexore,
if this had become public knowledge,
it would have caused very bad feelings
bex_wae'xﬁiem.co] and the.United States,
and that was the reason. (Exec. Sess. :
Test. of Richard Helms, 8/9/78, pp. 51-52)

3

Thg/élA’s/ﬂgﬁlllingness to inform the Warren

. P I
. L . el e PR
CommisSion xh the/early stages of i/' lnvest%ca*loq
. / / e il

the abovafgésctlbgﬂ surveliliznce opgrdt*cqs 1s

e / o T /‘/ B

a - urce o: concern to thﬂs Commlttee. It is

Q,

e
o 5 S -
2 4“ - e

1ndwcat1ve of an, ngency po11cy de81cned to skew
/ e e

/
n ltsffavor the form,and substarce of 1nformat4§P >

A -

theé CIA felt uncomfortable/pigyidlng the Warren

Ccommi€sion. (HSCA Class..Dépo. of Joln Scelso,
- /Q ,/
might well have

S
f/ e d

hampered the Commission's ability to -proceed in

5/6/78, p. 158)
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As noted previously, on January 31, 1964,

the CIA provided the Warren Commission with a g
memorandum that chronicled Lee Harvey Oswald's
Mexico City visit during September 26, 1963 S5l sk, ot ;uth 5
(CIA Doc. FOIA £509-803 1/31/64 720 yvf_-fj;cg,f -

October 3, 19631V That -memorand not mentlongng RO

11 _ s P

that Oswald's various conversatlons%w;th the.Cuban IO AC TN

4
Huuﬁﬁ;«/r* A g

and Soviet Embassy/Consulates had beeﬁ{éap§€d-and-’é
by the Agency's Mexico City Stati

; subsequently]trahscribedi Furthermore, that memo-

randum did not mention that the CIA hadrtapped : ' §

. employee Sylvia Duran and Soviet officials at the

anq]transcribed conversations between Cuban Embassy R

Soviet Lmbassy/ConsulaLe<g;r wi/’ eﬁ/lon,made of {aiﬂblajbp

/ o
/ii/greSLdent Dortlcos

an Ambassado to Mexi€o Armas which the CIA

dlsorta;ned ana] txr scrlbed/ e

the conversatighs betwee

o_! '»:E&G—\A Y
On February l; 1964, Helms appeared before the.
“’”Tifi:kaw%
Commission and bﬂke*y discussed the memorandum of 4

January 31, 1964. (CIA Doc. FOIA 4$498-204, 1/29/4, o * - gg

DIR 97829) On February 10, 1964, J. Lee Rankin wrote

A RN

Helms in regard to the CIA memorandum of January 31.

(JFR Doc. No. 3872 }y A review of Rankin's letter

e

Classification:
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Classification: ___ STCEz 1

(This form is to be used for material extracted
from ClA—controlled documents.) "/C

* ® L3 : 3 ° "\ y
~lnd1cates that as of his writing, the Warren J 4

ltelephonlc survelllancékpperatlon or the:production
' i.e. ;] the tapes and tra-nscrn.pts Cfrom-ultha-t-operation.1
Rankin inquired in the February 10, 1964 letter

whether Oswald's direct communication Wlth employees ﬁ‘

of the Soviet Embassy (as stated in Paragraph 1 \Ligﬁﬂ:'
SVRY
& o s\ of January 31 memorandum) had been facxlltated by v Wﬁé%iF*
A =

oo sitelephone or 1nterv1ew. Manifestly, had the Warren
Commission been informed of the[te}ephonlc
surveillancé]qﬁeration and its success inﬁiappingj
Oswald this inguiry by Rankin would not have been
made.

Raymond Rocca's testlmony tends to support
thlS LoncluSLQn; It was Rocca's recollectlon that
between the tlme-period of January 1964 - April 1964,
Warren Commission's representatives had visited the
CIA's headquarters in Langley, Virginia and had g o '
been shown various t:anie:ipts resulting fro*ithe

—— . Teiaag,

“FicIa's telephdnic surveillancef:operations in Mexico

City. (HSCA Class. Depo. of Raymond Rocca, 7/17/78,

p. 89) However, Mr. Rocca did not personally make

Classification:

,"‘[\v./i;’;
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Commxssxon had no substantlve knowledge of[;herh&fQ \ rfﬂx
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(This féfm is to be uséd fof material extrocted
from ClA—controlled documents.)

this material available to Commission representa-
tives and was not able to state under oath

precisely the point in time at which the Warren
Commission first learned of these operations. (Ibid.)

On February 19, 1964 the CIA responded to

(¢ D 284, Fo ANa. S T3-FoF

Rankin's lnqulry of February 10. The Agency
response did indicate that Oswald had phoned the
Soviet Consulate and was also interviewed at the
Consulate. However, the Agency " neither revealed
the source of this information in its resposse to
the Commission nor indicated that this source

would be revealed by other means (e.g; by oral

briefing). (Ibid.)

Warren CommlsSLOn Knowledge cf[CTA melenhon*c Sur"elllanrel

During the period of March - April 1964,
David Slawson drafted a series of memoranda which
among other issues concerned Warren Commission kri@w-— ,

ledge of and access to the proauctlon maserlal

.
"‘\

derlved from the[CIA telephonic survelllance operatlons
in Mexico City. A review of these memoranda tends
to support the Committee's belief that the Warren

Commission, through Mssrs. Slawson, Coleman, and

Classification:

Classitied by derivation:
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from ClA—controlled documents.)
sarvelllancelmaterlals until April 9, 1964. On

that date, Coleman, Slawson and Willens:met~with

'"W;§i§EEEEZ\the CIA's Chlef “of Statlon in %ex1co

o

City, who provided them w1th ‘various . transcrlpts

f% }

(Slawson

s

and translatlons[derlved froﬁ[CIg/teiephone ‘taps

of the Cuban and Soviet Embassy/
Memorandum“ofNé?ril 22, 1964, Subject: Trip to
\Mecho City ? .2-2-3 |

b Prior t& Aprll 9, lt appears doubtful that
the Commission had been»glven even partial access
to the referenced material. Nevertheless, by March
12, 1964, the record indicates that the Warren
CommLSSLOn had at. least become" ~aware thatfthe CIA
dld ma1nta11 telephonlc survelllance]oF the Cuban
Emba;sy/Consulate;- (Slawson memorandun, March 12,
1964, éubj: meeting with CIA representatives).
Slawson's memorandum of»March 12 reveals that. the Warren
Commission had learned that the CIA possessed trdfy- o °
scripts of conversations between the Cuban Ambassador

oot -

@ ﬂ(k, to Mexico, Armas, and the Cuban President Dortico The

Dorticos-Armas conversations, requested by the Warren

' A—& |r\+m
wh ek 1@6&‘\03(\ 3‘4”“’“““;:'* -

: / @‘/)
- crA ;-i:i\w""gsa mfc‘ﬂ;% P /,f“;fas‘%go?;ﬁﬁ/ //2/
o “Dr\‘! v N T exico.Cap¥e (r:-f ™ =
' wo b ie .es “nxIT
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Classification:

(This form is to be used for material extracted

from ClA-—cantrolled documm?"«mfﬂ"l-
CommLSSLOn representatives at rngu¢uj;g with

o,

CIA officials, including Richard Helms,.concerned

LN

Silvia Duran's arrest and interrogation by the

Mexican Federal Police. (Slawson Memorandum of

R,

April 22, 1964, pp. 3, 19, 45-46) Helms responded
to the Commissién's request for access, stating

that he would attempt to arrange for the Warren
Commission's representatives to review this material.

(Slawson Memorandum of March 12, 1964, p. 6)

B

Another Slawson memorandum, dated March 25,
1964 concerned Oswald's trip to Mexico. In that memo

Slawson wrote that the tentative conclusions

TR

he had reached concerning Oswald's Mexico trip, J.'

were derived from CIA memoranda of January 31, 1964'H
and'rebruary‘l9; 1964, (Slawson Memorandun éfﬁﬁérch .
25, 1964, p. 20) and, in addition, a Mexican federal | §
police summary of interrogationsrcondu S ortly a;

l+rd'°ﬁﬁ*'dwzv?

X ilv ik P ArSN
after the assassinationdwith. - ’ %é

o .-* T4 J Slawson wrote:

i,

A large part of it (the summary report)
is simply a summation of what the Mexican
police learned when they interrogated Mrs.
Silvia.Duran, an employee of the Cuban
Consulate in Mexico City, and is there-

- fore only as accurate as Mrs. Duran's
testimony to the police. (Ibid.)
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These comments indicate that Slawson placed
qualified reliance upon the Mexican police summary.

Moreover, there is no indication that Slawson had

been prov:.ded the Duran[telephonlc lntercept] tran--
scrlpts. In fact, by vzrtue ‘of Slawson's comments
concerning the Mexxcan police report, it would

appear that the Warren Commission, as of March 25,
had been provided-little substantive information
pertaining.to Silvia Duran. As Slawson reveals,

the Commission had been forced to rely upon the two
memoranda that did not make reference to the surveil-
lance operations, and a summary report issued by

the Mexicén Federal Police. Thus, the Agency had

\ e e P(e.(wlao\ )
~;i“'”ﬁf . - for over three months - < exXposing

TR @,;.h..;.k and ,m}.ﬁs,vs
the survelllance ope&atlons tc LheﬂreVLew of the

s ————

concerned Warren Commission staff members. Astas
3
ol stated’in the—CIA cable of December 20, 196/ to its
Mexico City Statién; . B s

Our present plan in passing information -

to the Warren Commission is to eliminate

mention offtelephone taps,)in order to

protect your continuing operations. Will o
rely instead on statements of Silvia e
Duran and on contents of t“consular

P e file which Soviets ga‘e,ODACID»-ere. ,
S (CIA Doc. FOIA £420-7S73 0, 1964,3
ol I pom2bddDIR 90466)

\-\4 \(— ‘ Qo Ty P

e SECRET

Classification:

wm v

K‘%ﬁ

R, O

R,

R, R

.

%

N

k.

|




Classification:

(This form is to be used féf material extracted
from ClA—controlled documents.)
-The Committee's belief that Slawson had
- [delephonic wnkerezpt ]
not been given access to the Duran*transcripts is

.

further supported by reference to his memorandum

i~ : o :
@Eﬁ:S of March 27, 1964 &ﬂfﬁ%ﬁﬁ wherein he states his

conclusion that Oswald had visited the Cuban
LL/ ook ‘&bs*'{’wliﬂ M—{)/’M/ &
(G; ©° Embassy orf three occasions. ' (Ibid, p. 2) This

G

. again \
conclusion,he wrote,was based upon an analysis of

N

Silvia Duran's testimony before the Mexican police.

This memorandum bears no indication that he had

ERG.
h 81

reviewed any of the Duran transcripté.

3 2]
Y A 4
74 dccess to these”transcripts, =
e
stance woul jﬁ?;ncorporated
' iiﬁsfﬁis aq;kysis and accordingly noted for thgs”/! g?
-?fLPUIPQse;/fgis~anal¥§?é/;::Zd haverfeflectedfhe fact o
of" his review efther‘by itsforroboratidn or T
criticism of the above cited Mexican -police summary report. g?
Logicall®, accegSs to thefC' 's telephpsiic | A
A gt . j 5y, ’ . ‘. ¢ ;'i-‘;
‘.,,-"(Csurvez.llance roducf;;i’on would ha¥e clar:j};d some B & * &
1S 2 7
s . £ )
d@f, ambiguiti;s. Fq;fexample, oy September#27, at 4:05 p.m.
(Slawggé’Memorandum of Apr{i 21, 1964, SubJ:[;ntgggepts R

: . . . . \
rom Soviet and Cuban Embassies in Mexico, p. 2{4¢u¢‘9J‘-'*

Z ko Fsent
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kYT

LN
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O
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Classification:

Silvia Durapstsheahonsd fhe S0 wakiFlessw and é
stated thanm <l —econ"o" dochmﬁms) ntly at th 4
Cuban Embas requesting an -transit vidit to P g
Cuba.- Thds Amer Can was lgter determ:. ‘ed by CIAf analysts §

7 at 11: Sifa m. .

,ovmet Consulfate stat;ng that
/

" to be 05wald. /Again on ,ePtember 2

NS
ac i h

Duran’ teleplioned the’
S 4
an Americdn, subseq ently 1dei;}11ed by @IA analysts

as Oswaldd was at {ge Cuban Embassy. - (Ibid. p. 4)
7 !( CO,-,«-:,Q,/?{.% s Ralghs visitsi totra Cloan asmoﬂisj
Had thisfinforgét;on‘been nide avallgble toiSlawson,

{

his calculations of Oswaldﬂs-activiﬁies in Mexico

T, %‘m.

City would Have been moré firmly established than
4 r d—\e,as’.d N N TA2T>) € At
they were as”®of March 27, 1964.

R,

- The record supports the Committee's finding

that as of April 2, 1964 the Warren Commission had

- =

still not been given access to the above~re renced 5 eiaa =

T of »N&égufa,m-:’tﬁf"’( :.tﬂ“‘ﬁﬁ TR U\"ng}ﬁ
.serles[of{%elephonlc intercepts : - memorandum of

: ' o g

that daté«by,Coleman and Slawson, - posed one =

question to the CIA and made two.-requestsfor information

& ¢ ¥

April 2, 1964, Subj: Questions Raised by the Ambassador

from the Agency. (Slawson - Coleman Memorandum Ofﬁg

NGB

Mann File) Coleman and Slawson wrote:

A,

1) What is the lnformatlon source referred

to in the November 28 telegram that

e,
N

TE om W e
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Odessa;

Nt

2) We would like to see-copies of the
transcripts[of the?interceptsj translated
if’ﬁagéibie, in all cases where the
Enterceptsirefer to the assass;natlon
or f;iated subjects;

3) We wouldwgfpecially like to‘see the
{intercgpt] 1n which the allegation that

money was passed at the Cuban Embassy

D - N S+

' is discussed (Ibid.)

The question initially posed by (Item I) in j%
the abové~refg;encedtmemorandum of April 2 concerns 4
the[CIA téiephbnic interéepaﬂbfuéépﬁéﬁber:Z? 19634' %
at TO 37 a.m. (Slawson Memorandum of April 21, 5
1964 P. l) Obv10usly, if oldWQOn found it necesséry . L
to requést the source of the information, he h;d C}'(  ;: .%

not as yet been provided access to the original |(V¥'° g

-t

[ 7 Q_L,
material by the CIA, o . B
~ e ;

Item Number T of the above-Iisting tends to show

/ ,/’f

that the Commisgion had Iuﬁ:been glVlng adcess to the[}ntercegﬂ
concernlng/gggsjssaSSLnatlon 4
>
SEICRET ann 4
y e fe e 3 L3¢ NET - 9 } N P
Classification: T 009656 §
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Item number three of the above listiné
reveals that[ﬁﬁ%E?ﬁ%étdepgyﬁf]the Dérticos—ArmaS
conversation of NovemberA22; 1964, in which the
passing of monies was discussed had not as of April
2 been provided to the Commission. The Commission
had specifically requested the Dorticos-Armas
transcripts at a March 12, 1964 meeting between
Commission representati&eé and Agency representatives.
(Slawson memorandum, March 12, 1964, Subj: Conference
with CIA on March 12, 1964)

On April 3, 1964, Coleman and Slawson exprassed
their concern for receiving complete access to all
materials relevant to Oswald's Mexico City trip:

The most.pfobaﬁle final result of the
Aentire investigationvof Oéwald's_acgivities
in Mexico is a conclusion that he Qent | |

there for the purpose of trying to reach

Cuba and that no bribes, conspiracies, B .

etc. took place.

...In order to make such a judgment (that-

all reasonable lines of investigation that

might have uncovered other motivations or

R
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possible conspiracies have been followed

A,

through with negative results), we must

become familiar with the details of what

both the American and Mexican investi-

SRR U

gatory agencies there have done. This

means reading their reports, after trans-—

lation, if necessary, and in some cases

talking with the investigators themselves.

e S

(Slawson and Coleman Memorandum, April
A3, 1964, Subj: Additional lines of

Investigation in Mexico Whlch May Prove

Qm{M" 5
Worthwhile,
“(#,r-ccofd o dks o Ao o
Howewe = maa@583fiy, Coleman s and Slawson's desire %
t ki B
for a thorOLgh investigation had-beofe... {zﬁ&&hﬁ : rd
b /S: rex 5(«;!‘6 :“»..- ‘5'(/-0/6, S Y-y /IMIW/*'AJ .
s -5
gmq»xw\the CIA's concern sources and methods,

however relevant to the Commission's investigation,
bewenposed. Considering the-gravity and signi-

ficance of the Warren Commission's investigation

“ededfihs,

B s v
_ . the '
¥z l*‘ A»/{ D / M/( {"3(’{{‘

Agency'sawitholding of materlal from the
Q@WIW ks a.-/-? //6%@/%
Commission staff was,@éea*éy—rmgfeee

N

o. Cenr oAef  paSon ed COA(_(Q.J fon =t TN (\e(‘(,ed 1 C}Su)a_,(,d_f—

Actidit, €y whiie (A ﬁﬁx/ o de o | 6(////\;
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On April 8, David Slawson, Howard Willens,

and‘William Coleman flew to Mexico City, Mexico

to meet with the representatives of thé State
Department, FBI, CIA, and the Government of Mexico.
(Slawson Memorandum, April 22, 1964, Subj: Trip-

to Mexico City, p. 1) Prior to their departure,
they met with Thomas Mann, the U.S. Ambassador to_.
Mexico during Oswéld'§ visit to Mexico City and at

the time of President Kennedy's assassination. (Ibid.)

Ambassador Mann told the Warren Commission representa-

tives that the CIA's Mexico City Station was actively

engaged in photoéhrveillancé onerations against the

.Sov1et and Cuban Embassy/@eas~*at€§“TIola., p. 3)

Upon. the group's <z4.:c'r.1.V'a‘l in Mex1co Clty, they

were met by U S Ambassador Freeman, Claire Boonstra

and Wlnston Scott of the CIA (Ibld pp. 9-10)
\’—*—m“ R

That same day, during a meetlng between the B

Commission representatives and\wln Scott, Scott made

available to the group actual tranééripts[of'the CIA's

e

‘telephonic survelllancawoperatlons ]accompam.ed ith

e (Th 4

“

Vngllsnmtranslatlons of bhe transcripts. In addition,
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he prov1de(£h'§c form, issig be ‘go for Tgtegf! Sﬁfﬁ:&élraphs

from l&ﬁ\-——confroll cumenfs
for the tlme period covered by Oswaldls visit

that had resulted fro& photosurvelllance of the

T : k P ,(

Cuban and Soviet Embassy entrancegF;aVLd Slawson

wrote: ”“”“”\\

"...Mr. Scott stated at the beginning
of his narrative that he intended to make
a complete disclosure of all facts,
including the sources of his information,
and that he understood that all three of
us had been cleared for TOP SECRET and
that we would not disclose beyond the
confines of the Commission and its
immediate staff the information we obtain—
ed through him without first clearing it
with his. superiors in Washington. We
agreed to this." (Ibid.)

Mr. Scott described to the Commission repre-

. o d\\ (ﬂg‘ﬁ'(q
sentatilves the CIA's course of action I: =Tk T
follow;ng the assaSSLnatlon, lndlcatlng that hlS
staff lmmedlately began to complle dossiers on

Oswala, Duran, and everyone else throughout Mexico

whom the CIA knew had had some contact with Oswald

(Ihid.) Scott revealed that all known Cuban and Russian. =

o T

intelligence agents Had “qu+ckly  been put under
surveillance following the assassination. Slawson

conc;pded':w.v NM,WM%\\

. "Scott's narrative\plus the material we

3\ were shown disclosed immediately how

“JAncorrect our previous information had
been dn_ Osz g‘s contacts with the Soviet
and Mexica assies.” RApparently the

TR Ly -
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(This form is to be used for material extracted
disfeew Cimngomndedndsadons to which our
information had been subjected had
entered some place in Washington,
because the CIA-information that we

YN

=Y

were shown by (Scott) was unambiguous on
almost all the>erucial points. "We had
previously planned to show Scott, Slawson's
reconstruction of Oswald's probable. =~ ™
activities at the embassies to get Scott s
opinion, but once we saw how badly distofted
our information was we realized that this
would be useless. Therefore, instead, we *
~decided to take as close notes as possible
from the original source materials at some

Ryl

later time during our visit." (Ibld, p. 24)
m;f\/«‘p
® A geparate Slawson memorandum of April 21, 1964 records

\‘@ﬁmk

the results of the notetaking from orlglnal source
materials that he did follow1ng Scott Ssdlsclosures.

" These notes dealt exclu51vely w1th the[telephonlc :

lnte:cepts]pertalnlng to the Duran and Oswald conver-

';3

o, G,

sations for the period Sept. 27 - Oct. 1, 1963.

7

(Slawson demorandum, Aprll 21, 1964 Subj LIqteroepts -
from the Soviet and Cuban EmbaSSLes in/ Mex1co Clty.t“‘ ?g
o =

It is evident from SlaWwson's recofd that then 4

f—e-'{‘/c f(\&{ <o /M//\’_"‘At ,/3}(/ /'CAQMI)\:,(;: EI ‘__A,?.:\
, source ma érlals, in #£his )

B
G,

reasgried conclusi

s regarding/Oswald's sojourn in =

Mewico City. It/ meant thatfas of Apri%} 0, 1964,

3
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“\_(‘.e ? ¢ e L'./ “ . e & x iy
5, v A .. AP L SN

1 N ) : ‘ \/\", Y f

e S
- N\ Y Classification:

e

Jofgabizin
sz-’»‘em :

Ny

=) 000061

Classified by derivation:




“-‘*',, _ . ‘ et
$ECREL

Classification:

(This form is to be used for material extracted
from ClA—controlled documents.)

nearing the halfwa point of the Warren CommLSSLQn
c S frd A peessary

investigation, t? ommission ed~ to r; race

the factual path by which it had structured @swald's
activities in Mexico City. %4 further revealed that

the Agency had provided ambfbuous information to
&
; £
the Commlss on when, in fact "on almost all the
I3
7
51gnlrlcantly more precise materials

n

crucial p

Commission. (Ibid.) the-Agency's early policy
o mu\cvl<au.rr<j

of not providing. the Commission w1th‘v&%ai%y-reTEVant
. ﬁf 6’~/L3

{
could haye been made‘;zgllable for analysis by the

in derive Lrom pasdpetn ~Sefsitive -sources
“}1 e . moer & . . R .
and--methods* ha s§f&e&béy~anée§m&nad the investigation

H : . E4 . .
Cuban involvement, that might hﬁ?

£ . - ]

/. : A E
‘considered hads this material been expeditiously

and; possibly fOﬁ?closed lines ofg?nvestigation e.g..,
§ : : ‘

e been more seriously

-~ provided.

e

N
) me:xtua Ct‘ﬁ, Shd'.e,\ ?Y\DTDSUL(JQIHUL’K.Q a\/\_g&w
“&mmﬂreﬁﬁmﬂ$&myﬁmn?%ax;\”k ~qr¢&kﬂﬂu§? CQ¢

j:t\cqu N Mb
On November 23, 1963, FBI Special Agent 0Odum

shocwed Marguerite Oswald a photograph of a man

bearing no physical resemblance to her son {(Warren
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CommissionTHedeen i ‘Sp lo3bg) ”Sed‘hf Mt SEESHEh2a been

from ClA—cont7oitsd documents. )
_supplied-to-the~FBI on Novenbcr 22 by Lhe CIA's

4 Mexico City Statlo\\a;ter Agency representatives

had -searched - thelr files in an effort to locate
Ibid. q

(]cL/ lnformatlon on Oswald? (CIA Doc. DDP4-1555, 3/%5764,

© »

i

Warren Commission Doc. 67) fThis photography-which was-one

‘\i

i
~"in a series resulting from the CIA's photosurvelllance o

1., ~—

®

\«\‘ ot it

k;operatlons agalnst the Sov1et and Cuban Embassy Serrraboeeas

{ Prior to the ‘assassination, had been linked by
‘-——‘___ .

.../

PRI, = womamae Snasmap

e \ .
the Mexico City Station to Lee Barvey Oswald. (Ibid.)

RiCHardNHelﬁé;“in a sworn affidavit before the Warren

CommLSSLOn, stated that the photograph shown to

ot Se At o€ e c,o,u" Al

Marguerlte Oswald ad been taken emp—OctobEr 4771963 ___

L A €5 (o Tt dor N peiod T3 RN

in Mexiﬁ"t*fw“iﬁa“mistaken&ymi&nkeéwa@sthatméimem%e

Va3 4o Norem\,hv,za /453
Oswatﬁi (Warren Commission Affidavi™ of Richard Helns
' A Wofle~Commiss onilar /45
/7/64, vol. XI, pp- 469-470) -

On February 10, 1964, Marguerite Oswald testified
before the Warren Commission and recounted the cir-
cumstances under which she was shown the photograph. , -
(Warreh Commission Report Vol §?153)Mrs. Oswald testifiedr

that she believed this photograph to have been of Jack

Ruby. (Ibid )’* o
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Thereafter, on Febrﬁary 12, 1964, J. Lee
Rankin wfote to Thomas Karrameeines, Assistant DDP
requesting both the idenﬁify of the individual
 depicted in the photograph apd an'eipianation of
the cxrcumstances by which this photograph\was
cbtained by the Central Intelligence Agency.

(Letter of J.. Lee Rankin, Feb. 12, 1964, JFK Doc.
v“3872) Fot A s’»rg ’29344’

On that same day, in a separate letter,
Rankin wrote to DCI McCone regarding materials
that the CIA had disseminated since November 22,
1963 to the Secret Service but not to the Warren
Commission. Renkin requestad copies of these
materials which inciuded three CIA cables. The
cables concerned tﬁe photograph eubsequently shown
by the FBI to Oswald's mother Qﬁ_the ihdividual

originally identified by the Mexico City Station

@

as Lee Harvey Oswald. (Letter#efAJ.wLee Rankin &
Feb. 12, 1964, JFK Doc. #3872)¢§£{h;31ﬁ, |

7#( Among the mater}ali dlssenlnated by the CIA
to :gégggt éé?vfa§°3£§’£ November 26 dlssenlnatlon.i

S (c1A Doc DIR 85177, 11/26/62) That cable concerned
FoiA 106-251

s
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Classification:

(This form is to be used. for matemol extracted,

 the DorticpsrRumas fROKEESAReRAF 2nd disclosed-the

ex1stence oz[CIA telephonlc survelllancglpperatlons]

A,

in Mexxco Clty at the time of the assassination
— e

and Oswald s earlier visi As a result the CiA was

reluctant to make the material disseminated to

R Sy

the Secret Service available to the Warren Commission

- for in so doing the Agency would have necessarily exposed[lts

RO,

geéléphonic”surveillance operation%ﬁo the Commission.

- John Scelso testified regarding the circumstances

surrounding the eventual explanation given to the

Commission .recounting the origiég of the photograph in

R R,

question. Scelso sta:éd:

"We did not initially disclose to the
Warren Commission all of our technical

operations. --In other words, we did not %
.initially disclose to them that we had ;;
’_photosurvelllance because the November ’
photo-we had ™™ (of MMM) was not of Oswald.
Therefore it did not mean anythlng, you o
see?"q H §¢a Class Depe of John 3, 5‘//(9/7%?:5‘8 %
Mr. Golasmlth ...So the Agency was making a unilateral

decision that +this was not relevant to the Warren
Commission.—fh. 4

@
G,

Scelso: Right, we were not authorized, at firsk,
to reveal all our technlcal operations.

(B /78,

Pl 50 Ib {a’t
In summary the records shows that
By February 12, 1964 the Warren Commission had

iy

inadvertantly requésted access to[telephonic] surveillance

i

procduction, a cause for concern within the‘(kfgpv¢7}/
Classification: SECR: T :
| Uﬁﬁﬁﬁa 7
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due to the sensitivity of Agency sources and methods. _

Y D
- .

Similarly, the possible disclosure of the photoédfﬁéilianqé>

operations to the Warren Commission had”aISOﬂbégﬁn’féﬂbause

concern within the Agency.
;{l‘
é; ol On March 5, 1967, Raymond Rocca wrote in an

AR,

internal memorandum to Richard Helms that "we have

a problem here for your determination." Rocca

outlined Angleton's désire not to respond directly \
to Rankin's request of February 12 regarding the CIA \
material forwarded to.the'Secret Service since "

7/-\,
November: 23, 1964. Rocca then stated:

e

"Unless you feel otherwise, Jim would
prefer to wait out the Commission on the
matter covered by paragraph 2 (of the !
above-referenced February 12 letter to McCone !
requesting access to CIA reports provided i

9572uthe Secret Service after November 22, 1963, ;
$JFK Doc™ 39€€ﬁ. If they come back on this
g5 point he feels that you, or someone from
here, should be prepared to go over to show o
the Commission the material rather than pasgﬁ &
thﬁm to them in copy. Incidentally, none i
of these items are of new substantive
interest. We have either passed the material
in substance to the Commission in response to
earlier levies or the items refer to aborted
leads, for example, the famous six photographs /

which are not of Oswald..." IA Doc. FOIAqﬁé“_,// ?g

$579-250, 3/5/64; see also HSCA Classified 4
Deposition of Jdmes Angleton, 10/5/78, pp.;3i-:

A

-
P
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Ay

wherein he states that the only reason /
for not providing the Warren Commission with
access to CIA surveillance materials

was due to the Agency's concern for

protection of its sources and methods)

‘ai'(‘ LAY ws‘.ﬂbﬁa V;Wﬂ‘h
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Classification:

(This form is to be used fof material extracted
from ClA-——controlled documents.)
On March 12 1964, representatives of the
Warren Commission and the CIA confered regarding
the February 12 request for the materials forwarded
to the Secret Service by the Agency (Letter of
J. Lee Rankin March 16, 1964 JFK Doc. # 3872, Slawson .
Memorandum, March 12, 1964)
The record indicates that the Commission at
the March 12 meetlng pressed for access to the ,_77
G A S2e 4 ST Ao Pt £ 2 ; e
Secret Service materials. Rankin wrote to Helms
on March 16 that it was his understanding that the
CIA would supply the Commission with a paraphrase of
each report or communication pertaining to the Secret

Service materials "with all indications of your

confidential communications techniques and confidential

o o

\
sources deleted.\/You will also afford memBérs~oL_§N\\\\\
our staff working in this area an opportunity to \

review the actual file so that they may give assurance j

-

that the paraphrases are complete." (L=tE8Y OF J. %ee e

Toifk L2- 25 —t
Rankin, March 16, 1964, paragraph 2, JFK Doc. No.3872)—

Rankin further indicated that the same
procedure was to be followed regarding any material

in the possession of the CIA prior to November 22,

Classification: R 008053

. Classified by derivation:
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Classification:

(This form is to be used for material extracted
from ClA—controlled documents.)
1963 which had not as yet -been furnished because

it concerned sensitive sources and methods. {Ibid., .
par. 3) /

-Helms responded to Rankin's March 16 letter

on March 24 (FOIX ¥ 622~258) by two separate
FolA Ltaa - -25 &
communications. (CIA Doc. DDP4- 1554, herelnafter CD+ 631,

~3/24/64, CIA Doc., DDP4-1555, 3/24/64 CD 674 hereinafter)

CD 631 provided the Commission with a copy of the
October 10, 1963 CIA dissemination to FBI, State Dept.,
INS and Navy Dept. (and to the Secret Service on

22 Nov.) regardlng Lee Harvey Oswald and his presence -

(CDCB/ )
at the Soviet Consulate in Mexico City. The response
-1

further revealed that on October 23, 1964, CIA had
the‘%wy
requested two copies of the most recent photograph

of Oswald in order to check the identity of the person

T o:
believed to be Oswald in Mexico City— F

urthermore,
the CIA stated, though it did not indicate when, that
it had determined that the photograph shown to Mafuenité

3
Oswald on MNovember 22, 1963 did not refer to Lee
‘,7({‘ }-!(4/‘ —55 e (/’o// F/JL,

7 S W

N S

R,

..

i

;g

Y

Harvey Oswald”“The Agency explained that it had checked the -@

against the press photographs of Oswald generally

'

available on November 23, 1963,7 i@

photogrip

!‘ o (‘ B

CD 674 reveals that on Nov. 22, 1963 immediately fol‘ov

Classification: EE 900083

-Classified by derivation:



Classification:

(This form is to be used- f6f material extracted

the assass#&%EiEE%o%ﬁﬁeggmgg&gg?er 23, 1963, three
cabled reports.ﬁeréffgégived at CIA headquarters

from the CIA"Mexico City Station regarding photographs
of an unidentified-man Who had visited the Cuban and

Soviet Embassies during October and November 1963.~
Paraphrzses of these cables, not revealing sensitive
sources and methods, were attached to CD 574.  The
Agency wrote that the subject of the photo referenced
in these cables was not Oswald. It was further
stated that:

"In response to our meeting of 12 March and

your memo of 16 March7.Stern and;Willens

%ﬂsiggﬁﬁ—rev:ggcat Langley the original copies
of these 3 disseminations to the Secret
Service and the cables_on which they were

based,. as well as the DhotdsSYof the unidenti-
fied man."  (CIA-Deci—DDPY-1555 CD634,24

. s

March—1964) 2;1,‘;&,4:.’1' orein purfics e
_ w0 i
.On March 26, William Coleman wrote in a memorandum
for the record:

"The CIA directed a memorandum to J. Lee Rankin

ofr=Mareoh—24—1964 (Commission Document No. 631)

7 in whi¢h it set Forth-the dissemination of

the information on Lee Harvey Oswald. I rhiige
that this memorandum is only a partial answer

to our inquiry to the CIA dated March 16, 1964
and I hope that the complete answers will give’

us the additional information we requested."
(Memorandum of William Coleman, March %fﬁ 1964)

Coleman went on to state:

"As you know, we are still trying to get an
explanation of the photograph which the FBI
showed Harguerite Oswald soon after the

®? { R
Vl-sur\.‘.—‘
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Classification:

(This form is to be used for fiaterial extracted
from ClA—controlled documents.) ’
assassination. I hope that paragraph 4
" of the memorandum of March 24, 1964
&) o [cp 631 sent Mr. Rankin by the CIA
is not "the answer which the CIA intends
to give us as to this ingquiry." (Ibid.)
. _ Nach2™
The following day, as agreed by Warren Commission

and Agency representatives, Samuel Stern of the

Commission visited CIA headquarters 1n Langley,

e s ~ e
R B s AT B L ) '('

Virginia.

Sterns' nemorandun of his wvisit reveals that
,""'_-;:.,,if
he reviewed Oswald's file with Raymond Rocda. Stern

indicated that Oswald's file contained those materials
furnished previously to the Warren Commission by

oo A »
the CIA?TPThe file also contained:

o \ r.m* wha A Ao el o

"Cable reports of November 22 and—November

93
23, froa~the~eiA—e~Aexeee~e*ty*Sta*ton . ey
relarlng to,ree~photograpbrof Ehe—uanidenti-
fred~tndrvr&ua%~mrseaken%Vwbei aved—to—be

-y \ ,' (—‘\
oo A

Lee—naruey—Gswald/and the reports on tndse

L 44

Stern noted that these messages were accurately

paraphrased in the attachments to CD 674 provided the

= ?_\r‘& m.lor\ 4 o"@ CD &3 s fuadzd e < A Soncluded Ve
\r\o-ro rw(’*\ u{’m‘&{:d't-‘:c&lr\ll/lw A (d. ho‘l'uttpxd"‘

s '«q—k “‘ﬂf | ress phewsrmhs o s laild
Ccnirmuk a 3 ;

: : ;‘\ ’: L " Classified by derivlerD_O_Q_?_j;‘.'_.

M(\.H/ §egf .
a pion = |

\/{—«c\.u-}%t,\ et @y $T T A ) J‘\'U'f*f O Ctommar Ard For 3, €

by C /A
cables furnished on Vovember 23 1963 %b . N
Troat mbSoagls e | Ak Za e
the Secret Serv1ce.b¥—ehe—eiﬁ;"’ (Memoramdum
. PALE N At T I et B r e
of _S_a.muei——s-tez.u, mdr(,n 277 1964)
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Classification: gl =T
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Warren cOm&s@sgér@ﬁtrpikééﬁecmei9s4t “He also

L reviewed the Octobe%/;ﬁ' 1963 cable from CIA's
Mexico Clty Station to = CIA headcuarters
reportlng Oswald's contact w1th the Soviet Embassy
in Mex1co Cltfﬁflgi addition, Stern examined the
October 10, 1963 cable from CIA headquarters to
the Mexico City Station reporting background infor-
mation on Oswald." (Ibid.) Stern recorded

that - these meSséges were

.40'-)/'6‘\

ak« paraphrased accurately as—set—fefth in the CIA s January

31 memo to the Warren Commission reporting Oswald's
Mexico City tripf?ﬁiﬂi

Lastly, Stern noted that Rocca provided him
for his review a computer_printout of the.rgferences
to Oswald-related documents located in the Aéency's

—= 2
_electronic data storage systemf"Qe stated "there is

Ok; no item lls;ed en-the—peintout wnlchZEhe Warren Com-.
° m15515]m not been given either in full text or.
B &
paraphrased." (Ibid.)
Thus, by the 27th of March, a Warren Commission

representative had been apprised of the circumstances

surrounding the mysterious photograpn.

099{172
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Classification:

(This forth is to be used fof material extracted
from ClA——controlled documents.)

e~ :
1 N o
—— ¥, Luisa Calderon

Approximately five hours after President -
Kennedy's assassination a Cuban government employee_

in Mexico Cltgﬁgamed “Lulsa" received a telephone
eI
- &._4 -
call from an unldentlfled man speaking Spanish.
) TN 692 S Ty
e (CIA Doc. FO ' ; S, 11/27/63, l73—615,a&ﬂzmﬁnmen£>

S

[This call had been~intercepted and recorded by the
- CIA' s Mexlco City- Statlon as the result of its
LIEVVOY (tel. tap) operatlon] (Ibid.) The Mexico
City Statiog/as subsequently reported to CIA
headquarters, identified the Luisa of the conversa-
tion as Luisa Calderon, who was then employed in
the Commercial Attache's office at the Cuban Consu-
late. (Ibid.)
" During the course of the coaversation, the

unidentified caller asked Luisa if she had heard

(of the assassination) ~
the latest news. Luisa replied in a joking tone:
. w o,

"Yes, of course, I knew almost before Kennedy."

(Ibid.) -
CIA's '
Paraphrasing the [telephone 1nterceat} transcrlpt,

it states that the caller tdId~tnIsa wﬁ. the person

’V /jp( g / wsl P ~rr (.Lp"/a.,/"a r/J ,/\}{..a-/o/\g:,\‘x,*nam_
,‘ﬁ i
) & "‘” \r’ “’{zft.y OI\ ’ Ji-':)/‘—'/‘ b r\ .
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 Classification:

(This form is to be used for material extracted
from ClA—controlled documents.)

apprehended for Kennedy's slaying was the

"President of one o%‘the Committees of the Falr

Play for Cuba." g&isa replied that she also knew

thls:r7iéisa 1nqu1red whether the Derson being

held for the killing was a "gringo." pThe unidenti-
et

fied caller replied, “yes.v Luisa told her caller
that she had learned nothing else about the assassina-

tlon and that she- had learned about the assassination
/La\
only a little whlle_ago%/ The unidentified caller

commented :

We think that if it had been or had
seemed...public or had been one of
the segregationists or against

- intergration who had killed Xennedy,
then there was, let's say, the
possibility that a sort of civil
war would arise in the United States;
that contradictions would be sharpened...
who knows = T e A

Luisa responded:

Imagine, one, two, three and now, that
makes three. (She laughs.) (Ibid. D. 2) g .

&
Raymond Rocca, in response to a 1975 Rocke-
feller Commission request for information on a

" possible Cuban conspiracy to assassinate President

Kennedy wrote regarding Calderon's comments: -

», IR §
wed RECE
ted e Ry i) 3,
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. Department (CIA Doc. DIR 85573, 11/37/63).
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Latin hyperbole? Boastful ex post facto

suggestion of foreknowledge. This 1is the \\ﬂg/

only item in the z.ntercept coveragg

the Cubans and Soviets aftér the afsassina=- °
tion that contains the suggestion of fore- WV
‘knowlege of expectation. (CIA Doc.,
Memorandum of Raymond Rocca for DC/OPS, ff*

5/23/75, p. 15)*(see p.SSa Sor ®)

Standing by itself, Luisa Calderon's cryptic
comments do not merit serious attention. Her words»
may indeed indicate foreknowledge of the assassina-
tion but may equally be interpreted without such a
sinister implication. Nevertheless, the Committee

has determined that Luisa Calderon's case should

i (C\O‘\

have merited serious attention in the months following

thefassassination.

In connection with the assassxnatlon, Luisa

f Calderon's name first surfaced on November 27, 1969/

in a cable sent by then Ambassador Mann to the State
<5 7 s

=)
In that cable Mann stated:

"...Washington should urgently consider

# ¢

feasibility of requesting Mexican authorities

to arrest for interrogation: Eusebio Azcue,
Luisa Calderon and Alfredo Mirabal. The two
men are Cuban national and Cuban consular
officers. Luisa Calderon is a secretary

in Cuban Consulate here." (3bid.)

| Clguited by dixainn,

Secret pO8673
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*Regarding the issue of whether Calderon's comments '
could reasonably be interpreted to indicate possible
foreknowledge, the CIA position is as follows: g

During the Rockefeller Commission inquiry,

Calderon s conversation was identified r
? p0351ble item of information from gg
Agency’ s Cuban and Soviet [telephone%

bntercepts]that might suggest foreknowledge

of a plot to assassinate the American Presi- .

dent. This involves a faulty translation of an ' :

answer Calderon gave to her caller. 1In answer

to the latter's question as to whether she

had heard the latest news, Calderon said: )

“Si, claro, me entere casiantes que Kennedy." §§

J

The verb entere 1s mistranslated. Me entere

(the first person of the verb enterarsege,

past tense) should be translated as ".{.I found
out {(or I learned) /about it -- the assassxnatlon7
almost before Kennedy /did/." 1In other words,
Calderon was saying she heard about the shooting
of Kennedy almost at the time the event took
place..." (CIA Doc., Memorandum Regarding

Luisa Calderon conversation, p.l).

S The Committee fundamentally disputes the
. narrow interpretation of Calderon's comments
i 1# assigned by the Agency. It is the Committee's

ev“7-¢' position that translation of Me Entere as . P
T either "I found out" or "I learned about" # , + . 3
does not foreclose interpretation of Calderon's v

comments as a suggestion on her part of possible
foreknowledge of President Kennedy's assassination.
The ) nierpratakion, | nang evark; showld h ot snlettto
+ﬁlugﬁﬁﬁeﬁtﬁe++&bbafmdernﬂuﬁgﬁn}Ijtf'YNLQlF}
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' This cable does not state the basis for
arresting Calderon. * .However, the CIA's copy of this
cable bears a handwritten ﬁotation on its routing
page. That notation states: “"Info from Aﬁb Mann
for Sec Rusk re: ...persons involved with Oswald
in Cuban Embassy." Mann went on to state in urgent

i :
terms: "They may, quickly be returned to Havana in

order to eliminate any possibility that Mexican

3

Eg.g{ébvernment could use them as witnesses." (Egid}%§
. According to CIA files, Calderon made

reservations to return to Havana on Cubana Airlines on
December 11, 1963, less thén four weeks after the 7
. assassination. (CIA Doc. CSCI-316/01783-65, 4/26/633 T
A = i Calderon, Azcue and Mirabal wére not arrested |

nor deﬁained for questioniné'by the Mexicaﬁ federal
police;ﬁﬁgéwever, Silvia Duran,ia friend and associate

of Calderon's and the one person belleved to have B o

t is the Committee's belief that Mann was prompted
to request the arrest of Calderon on the basis of
Gilberto Alvarado Ugarte's allegation that Calderon

- was present at the Cuban Embassy when Oswald _
was allegedly given a sum of money presumably to
carry out the assassination of President Kennedy.

jgxxﬂf—-(CIA Doc. DDP4 =2741, l June 1964, Attachment C)

i ;-
PO
e - . Ky . —— P - e a . ,L,_
e b .-‘—‘—" - " J\_ f'."_‘- Ty RS . . « ;"n,ﬂ..t

05 Csifiaian
2!)&,,0-3.4.-. _ ‘ l Oss‘{‘gg&gﬂmm C.vBe,rk_
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had repeated contact with Oswald while he was in
Mexico City, was arrested and questioned'byfthe

Mexican police on two separate occasions. (CIA -

B

gt s .;\‘ -

& :& Doc. DIR 84950, 11/23/63, CIA Doc. DIR 85471,72 % /3% - <% o~

11/27/63)
During_her second interrogation, Duran was
questioned regarding her association with Calderon.

There is no indication in the reinterrogation report

@

accounting for the questlonlng of Duran about Calderon.

Rl h e} »
_)--" s S o, f

§§i¢“(CIA Doc. DDP4—O940, 2/21/64) ~The information regardlng

Duran's interrogation was passed to the Warren Commission
on February 2l 1964, more than two months after
Calderon had returned to Cuba. (Ibid.)

Information was reported to the CIA during
May 1964, from a Cuban defector, tying Luisa
Calderon to the Cuban Intelllgence apparatus. The'ﬂg e '
defector,(ij"UévlT was himself a Cuban Intelligence
Officer who‘eupplled valuable and highly reliable
information to the CIA regarding Cuban Intelligence

operations. (CIA Doc., Memorandum of Joseph Langosch

to Chief, Office of Security, 6/23/64) Calderon's

éieﬁiﬁea;iaag _ Secret - 008078
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ties‘to Cuban intelligence were reported to the Warren
Commission on June 18, 1964. (CIA Doc. FOIA #739-319,
6/19/64) However, the Committee has determined from
its review that the CIA did not provide Calderon's

conversation of November 22 to the Warren Commission.

Consequently, even-though the Warren Commission was aware that .

sg-»l- 008073
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Ny

Calderon had connections to inteﬁigence work,
as did other Cuban Embassy officers, the vital
link.between her background and her comments
was never. established for the Warren Commission
by the CIA. The Agency's oversidht in this
regard may have for%losed the Commission from °
actively pursuing a lead of great éignifiéance.

Caldéron'sJZOl file reveals that she

arrived in Mexico City from Havana on January 16,
1963, carrying Cuban Passport E/63/7. Her date

of birth was believed to be 1940 (CIA Doc. Dispatch

. 4
A duars l‘f/..

21612, noddate~qtven) Calderon's presence in

Mexico City was first reported by the CIA on July

AT _ :

15, 1963 in a dispatch from the CIA's Miami field

office to the CIA's Mexico City station and to the

.

Chief of the CIA's Special Affairs Staff (for Cuban

operations). (CIA Doc. Dispatch[:::j}10095, 7/15/63)

That dispatch had attached to it a report containfg o * =

biographic data on personnel then assigned to the

Cuban Embassy in Mexico City. At page three of the

NGB,

ttached report Luisa Calderon was listed as Secretary

of the Cuban Embassy's commercial office. The

R

[EREEE 909689
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@ 5 £ 682290 5/5/64) At that time, Joseph Langosch,

Classification: SIS ET

(This form is to be used for material extracted
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notation indicated that a report was pending on

] , . No such report is present
Calderon. (Ibid., p. 3 of attachment) ’‘The in Caldereon's.

» 201 File. .
Agency has attempted, without success, to locate '

_the report.

Luisa Calderon's association with the Cuban

DGI was first{recorded by the CI.ﬂ on’ May-~5,,;_3.964.'

(CIAa Doc:éﬁiznd Memorandum Of] ~FOIA

s iy ot o+ e

Chief of Counterintelligence for the Special aAffairs
Staff, reported the E?égﬁts of his debriefing of
the.Cgban defector, AMMUG—l. The menorandum stated
thatfgmﬁﬁG—l>had no direct knowledge of iee Barvey
Oswald or his ac;i&ities but was able to provide .
items of interest based upon the comments of certain

Cuban Intelligence Service officers. (Ibid.) Speciifically,

-AMMUG~-1 was asked if Oswald was known to the:Cuban

intelligence services before November 23, 1963.

. ) & !
AMMUG-1 told Langosch "Prior to October 1863, Oswald
visited the Cuban Embassy in Mexico City-.on two or

three occasions. Before, during and after these

visits, Oswald was in contact with the Direccion

e . g3~ o
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General De Intelligencia (DGI), specifically

with Luisa Calderon, Manuel Vega Perez, and

Rogelio Rodriguez Lopez." (Ibid.)
Langosch thereafter wrote that Calderon's
precise relationship to the DGI was not clear.

As a commeht to this statement he set forth the

CIA cable and dispatch traffic which recorded her

arrival in Mexico .during January 1963 and départure
for Cuba within one month .after tﬁe assassination.
(Ibid.)

On May 7, 1964, Lahgosch recorded additional

information he had elicited from AMMUG-~1 regarding

Oswald's possible contact with the DGI. (CIA Doc

f ’ .
- “-FoIA 687-295, attach. s, 5/7/64) Paragraph 3 of

this memorandum stated in part:

"a. Luisa Calderon, since she returned
‘ to Cuba, has been paid a regular
salary by the DGI even though she
has not periormed any services. 5
Her home is in the Vedado section
wihere the rents are high.

b. Source (AMMUG) has known Calderon
for several years. Before going
to Mexico, she worked in the
Ministry of Exterior Comnmerce
in the department which was known

L as the "Empresd, Transimport."

Her title was Secretary General
of the Communist Youth in the
department named in the previous
+ i Eoll ol ol o T
sentence. (Ibid.) QE.CRiT
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On May 8 Langosch further dlsclosed AAMUG s

" knowledge of the Oswald case. (Ibid, attach. 57

Langosch paraphrased AMMUG's.knowledge of Calderon

as follows:

I thought that Luisa Calderon might have-
had contact with Oswald because I léarned
about 17 March 1964, shortly before I made

a trip to Mexico, that she had been

involved with an American in Mexico. The
information to which I refer was told to

me by a DGI case officer... I had commented .
to (him) that it seemed strange that Luisa
Calderon was receiving a salary from the

DGI although she apparently did not do

any work for the Service. (The case officer)
told me that hers was a peculiar case and
that he himself believed that she had been
recruited in :Mexico by the Central Intelligence
Agency although Manuel Pineiro, the Head

of the DGI, did not agree. As I recall,

(the case officer) had investigated Luisa

. Calderon. This was because, during the time

she was in Mexico, the DGI had intercepted
a letter to her by an American who signed
his name OWER (phonetic) or something
similar. As you know, the pronunciation
of Anglo-Saxon names is difficult in

.Spanish so I am/got sure of how the name
"mentioned by (HeTnandez should be spelled.

It could have\been”*ﬁoward” or something P
different. As I understand the matter,
the letter from the American was a love
letter but indicated that there was a
clandestine professional relationship
between the writer and Lulisa Calderon.

I also understand from (the case officer)
that after the interception of the letter
she had been followed and seen in the
company of an American. I do not know if
this could have been Cswald...(Ibid.)
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On May 11, Raymond Rocca wrote a memorandum

to Director Richard Helms regarding the information
. n/ Wr f"n\g 7 ¢ .

had elicited from AMMUG (CIA Doc. FOIA 687-295;

5/i1/64, Rocca Memorandum) Rocca proposed that "the
DDP in person or via a designee, perferably the’
former, discuss the AMMUG~1 situation on a very
restricted basis ﬁith Mr. Rankin at his earliest
convenience either at the Agency or at the Commission
headquarters. Until this takes piace, it is not
desirable to put anything in writing:\ (Ibid. p; 2).
On May 15, 1964; Helms wrote Rankin regarding
AMMUG's information about the ﬁGI, indicating its
sensitivity‘and operational significance. (CIA Doc.
FOIA 697-294, 5/15/64, Helms Memorandum) Attached
to Hélms' commﬁnication.was a paraphrased accounting
of Langosch's May 5 memorandum. (Ibid.) In that
attachment the intelligence associations of Manuel
Vega Perez and Rogelio Rodriguez Lopez were set_fggthf'

However, that attachment made no reference whatsoever

to Luisa Calderon.

Howard Willens of the Warren Commission

requested as a follow—up'to the May 15 memorandum,

vi
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access to the qguestions used in Langosch's

ﬂ . .
interrogation of aMUG. (CIA Doc. FOIA 739~ 316, 6/19/64,

Memoiandum) On June 18, 1964 Arthur Dooley of

Rocca!s Bounterintelligence $asearch and Analysis

Group took the questions and AMMUG's responses to

the Warren Commission's office™s for Willen's review.
L

Willens saw Langosch's May 5 memorandum. The only
mention of Calderon was as follows: "“The precise.
relationship of Luisa Calderon to\the DGI is not
clear. She spent about'six months in Mexico from
which she returned to Cuba early in 1964." (Ibid.)
However, Willens‘was not shown Langesch's
memoranda, of May 7 and May 8, 1964 which contained
much more detailed information oh Luisa Calderon,
lncludlng her pOSSlble assoc1atﬁon w;th Lee Harvey
Oswald and/or Amerlcan lntelllgenc rz(Ibld.Y’x»ﬁ

\-4., ot

The Warren Commission as of June 19, l§64,

had little if no reason to‘pursue the Luisa Caldeﬁ%n

lead. It had effectively been denied significant

* It should be noted that these memoranda of May 5,
7, 8, 11 and June 19 with attachments, are not
referenced in the Calderon 201 file. (See CIA
Computer printout of Calderon 201 file) Their
existence was determined by the Committee's

doenenc@}assfﬁq_gﬂm other agency files.
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¥,

background information. This denial may have
impeded or prevented the Commission's pursuit
of'Célderon‘s po%éntial relationship to Oswald .

and the assassination of President Kennedy. But
even if the Warren Coﬁmission had learned

of Calderon's background-and possible contact with
Oswald it still had been denied the one significant
piece of information that might have Laised its
interest in Calderon to a more serious level. The

Warren Commission was never told about Calderon's

conversation of November 22, 1964.
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S eI s *The Calderon 201 fire o

——

. . . . N\
reference to the conversation nor does it indicate-
that it was ever made known to or provided the.

Warren Commission for its analysis. (CIA Comput

print-out of Calderon 201 file)

In an effort to determine the manner in which the
treated the Calderon conversation this Committee
posed the following gquestions to the CIA:

l. Was the Warren Commission or any Warren
Commission staff member ever given access
to the transcript of a telephone conversa-
tion, dated November 22, 1963, between a
female employee of the Cuban Embassy/
Consulate in Mexico City, identified
as Luisa, and an unidentified male spea&%
ing from outside the Cuban Embassy/Con-
sulate? If so, please indicate when
this transcript was provided to the Warren
Commission or its staff, which CIA official
provided it, and which Warren Commission
members or staff reviewed it.

4 w

&

2. Was the Warren Commission or any member
of the Warren Commission or any Warren
Commission staff member ever informed

ad

{4
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orally or in writing of the substance of the
above-referenced conversation of November 22,
19632 1If so, please indicate when and

in what form this information was provided,
and which CIA official provided it. (HSCA
request letter of August 28,'1978)

The CIA responded by memorandum:

"Although the (Mexlco City)- Statlon considered
the conversation of sufficient possible
interest to send a copy to headquarters,
the latter apparently did nothing with
it, for there appears to be no record in the
Oswald file of such action as may have
been taken. A review of those Warren
Commission documents containing information
provided by the Agency and still bearing a
Secret or Top Secret classification does
not reveal whether the conversation was
given or shown to the Commission."

(CIA Doc., Memorandum Regarding Luisa
Calderon conversation, p. 1)

The available evidence thus supports thek
conclusion that the Warren Commission was never
given the information nor the opportunity by
which it could evaluate Luisa Calderon's
significance to the events surrounding President
Kennedy's assassination. Had the Commission been
expeditiously provided this evidence of her
intelligehce background, association with Silvia
puran, and her comments follbwing the assassination,

0000883

it may well have given more serious investigative
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" by the Committee's finding. First, why didn't
- the Agency provide the Calderon conversation to the

: Warren Commission; secondly, why didn't the Agency

‘ recovered or recollected until after the Warren

- published ité:report. (See above CIA explanation)

4

Classification:
consideration to her potential knowledge of Oswald
(This form is to be used for .material extracted

ard the Cubﬁgmgﬁ nmgaﬁd%oggﬁgﬁgle involvement in

a conspiracy to assassinate President Kennedy. -

Two difficult issues remain which are raised

reveal to the Warren Commission its full knowledge

. '\-‘

of Calderon's intelligence background, her p0331ble

AT,
knowledge 0of Oswald and. her pOSSlble conpeeﬁlon to

the CIA or some other Amerlcan 1ntelllgence apparatus.,

W o N N T

The flrst questlon can be explalned in benign
terms. - It is reasonably p0551ble that by sheer

oversight the conversation was filed away and not

Commission had conpleted its anE:tlgat1on and
5e2 P 05 ) Sirdel portion as’-(oa{‘n':-(ehera

As for the Aqency's withholding of information
concerning Calderon's intelligence background, the

record reflects that the Commission was merely #@ , ¢

G

lnformed that Calderon may_have been ejmember of
\E(‘ iy ot

the DGI. (CIA Doc. 5/5/64,4 [Hemorandum)

'QWWﬁuh

The memoranda which provided more extensive examina-

tion of her intelligence background were not made

NG,
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avalilable for the Commission's review. Significantly,
the May 8 memorandum written byTJoseph Langosch
follow1ng his debriefing of AMMUG l lndlcated that
AMMUG~ l and a second Cuban Intelllgence o;flcer
_belleved Calderon to be a CIA operative. (CIA Doc. -
;Q}JZL FOIA 687-295, attachtg, 5/8/64) It is possible . @wﬁ’f
that this information was not provided the Warren<:}zvv
Commission either because there was no basis in. w
fact for the aliégation or because the allegation

was of substantive concern to the Agency. If the

allegation were true, the consequences for the CIA

would have been serious. It would have demonstrated
?oSS"‘ €.

that & CIA operative, well placed in the Cuban Embassy,

may have possessed information prior to the assassina-

tion regarding Oswald and/or his relationship to the

. 3
Cuban Intelligence Service , and that Services

possible involvement in a conspiracy to assassinate

. ?ﬂ & .

- .

.

PreSLdent Kennedy.

s,

. ' . N . .
Regarding Calderon's possible association

’

TR

with the CIA, Agency files reviewed reveal no

‘wostensiblewconnectibﬁ‘bétWeen Calderon and the CIA.
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However, there are indications that such contact

" between Calderon and the Agency was contemplated. : : g

A

At the very least, .the above disvatches B o,

evidenced an interest in the activities of Calderon

Whether this interest took

5
£
?

the form of a clandestine-agent relationship is

not revealed by Calderon's 201 file.
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.

The Committee has queriéQ\Pavid éonis; the

e ot et

author of the above cited dispatcﬁ

(HSCA Class. ...

-, -\‘

Staff Iﬁterview of David Ronis, 8/}1/78i._§onis

was a member of the CIA's SpeéiéiﬂAffai£§\S€&ff

at the time he wrote the dispatch. He worked
principally at CIA headquarters and was responsible
for recruitment‘and‘ﬁandling Qﬁwgéents for collection
of intelligence data. iﬁr; Ronis,>;hen interviewed
by this Committee, statéé‘thét éért'of his responsi-
bility was to scour the Western Hemisphere division
.for operational leads related to the work of the
Special Affairs staff. Ronis recalléé that he
‘normally would-seAd fequésts to CIA field statidns
for information or leads on various persons. QOften

he would receive no response to these requests,

which normally. indicated that no follow-up had 2 T

.either been attempted or successfully copducted.v
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Ronls told the Committee that he had no

recollgétlon of recruiting any person assoc1ated
with the Cuban Intelligence Service. He did recall
that he had recruited women to perfdrm tasks for
the Agency. However, he did not recall ever recruiting
any employees of the Cuban Embassy/Consulate in
Mexico City. Finally, Mr. Ronis éﬁated that he had
no recollection that Luisa Calderéﬁ was associated
© with the CIA. (Ibid.)

Various present and4formerkCIA representatives
were queried whether Luisa Calderon had ever been
associated with the CIA. The uniform answer was
that ho cne recalled éuch aﬁ association. (Cites:

.Exec. Sess. Test. of Richard Helms, 8/2/78, n. 136;

VHSCA Class. Depo. of Raymond Rocca, 7/17/78, p. 148;

“HSCA Staff Interview of Joseph Langosch, 8/21/78,

o - . a1 a7y
. Piccolo, Interview offwtty ¢ _ B,
K\k%ww,Thﬁs, the Agency's file on Calderon and the

testimony of former CIA employees have revealed no

connection between Calderon and the CIA. Yet, as

indicated earlier, this file is incomplete:the
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S
most glarlng omission belng the absence; from

rm:nﬁ .
he~ 201 file.jof cryptic remarks

followihg'the assassination of President Kennedy. }

P
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'deﬁfa*ﬁ* SN N .
AMMUG-1 — gRE e s L S
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This Commlttee s investigation of Luisa
om the Cuban

on has revealed that a defector fr

e CIA with sign*-

Calder

3

;

¢
P’y
{
['4

X

13
-

Intelligence Services provided th

ficant information about Lee Harvey Oswald's contacts

WL

- vh—

This defector was .. .7 T,

with the DGI in Mexico City.

assigned the CIA cryptonym AMMUG-1 (A-1 hereinafter){i

cI1a files reveal that A-1 defected from the

DGI on April 21, 1964

When he defected, A-1 péssessed a number of DGI

documents which were subseguently turned aver to

the CIA. (CIA Doc. lII\f. 68894, 4/24/64) oo
¥ o ' e
a CIA officer, Joseph H.

Following his defection,

Langosch, went

Kto meet A-1, debrief him,

i,

1l's tra&el into the United States.

and arrangé-for A~

(Ibid.)

xTt is now known that A=l did provide si a?é??igiéﬁrﬂﬂ)

R,

jeads to the CIa regarding Luisa Caldercn
_ furqgﬁé gﬁs ?ﬁt that little of this information B
gICRET  was ma 2 IOM: pyw the CIA to the Warren Commission. &
' <« ° gherefore, the poss:.b:.ll‘_y exists that A-l had ?
srovided other information ta: t%%n@afbydawmmn :
g&x e e Varg Comn'ssxon =3 wor< wnlcn“—“———- g4
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contract with the CIA for operational purposes.

(CIA Doc. Contract Approving Officer Memo, %/6/64)

Effective on May 1, A-1 was under

{/Ey»June 23, 1964, Langosch was conv1nc;&~that A=-1 N

would be of great value to the Agency. He stated:

There is no question in my mind that
AMMUG~-1 is a bona fide defector or
that he has furnished us with accurate
and valuable information concerning

Cuban intelligence operations,

Director of Security, 6/23/64)

staffers, 3
and agents. (CIA Doc. Langosch Memo to -J/

As an officer of the DGI, A-1 from August of

1963 until his defection was assigned to the DGI's

Illegal Section B (CIA Doc. IN 68894 4/24/64)

which was responsible for training agents for

assignment in Latin America. His specific responsi-

bility pertained to handling of agent operations

in El Salvador. (CIA Doc. Personal Record Quest®n- .

naire 6/4/64; CIA Doc. Tn ‘68894

A-1 identified for the CIA the

4/24/64)

Cuban Intelli-

gence officers assigned to Mexico City. Langosch

described A-1's knowledge of DGI operations in

Mexico as follows:

t oy
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In Mexico City, he knows who the
intelligence people are. One is the
Cuban Consul Alfredo Mirabal. He is
called the Chief of the Centre. That
is his title but he is actually the
intelligence chief, or at least he
was until the 16th of April at which
time a replacement was sent to Mexico
to take over. This fellow's name is
Manuel Vega. The source says that
the Commercial attache whose name is

" Ricardo Tapia or Concepcion (he is
not sure which is an intelligence
officer) and another one is Rogelio.
( I might say that some of these names
are familiar to me.) (Langosch debriefing
of A-1, 4/30/64, p. 5 of reel 4, 4/23/64)

Thus, A~1 was able to provide the CIA soon
after his defection with accurate informatién
regarding DGI 6perations and DGI employees in
Mexico City. *& T sact Frm P2
The Committee has reviewed the CIA's files
concerning A-1. This examination was undertaken
to deﬁermine: 1) whether A-~1l had provided.any.
valuable investigative leads to the CIA pertaining-
to the assassination of President Kennedy; and 2)sg > !
whether, if such leads were provided, these leads

and/or other significant information were made

available to the Warren Commission.
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The Committee's'initial.review of the
.- materials provided by the CIA to the Warren
Commission did not disclose the existence of the
AMMUG files. However, the Committee did during
the coursé of its review examine a file containing
material passed to the Rockefeller Commission. That
file made reference to A-1. Included'in this
file was a memorandum of May 5, 1964 written bf
Joseph Langosch which concerned ihformation A-]
provided about the Oswald case. ' (CIA Doc. FOIA 68-290
Langosch Memorandum, 5/5/64) Also contained within
this file were the A-1l debriefing memoranda of
May 7, and'May 8, 1964 previouslf cited with regard
to Luisa Calderon. (CIA Doc. FOIA #687-295, atﬁach's
'g’and g) Following review of the memoranda, the
Ccmmittee reqﬁested access to all CIA files
.concerningu;eferring to A-1.

From review of these materials the Commxttegﬁ &
has determlned that the Warren Commission did learn

during mld—May 1964 that Lee Harvey Oswald probably

had come in contact with DGI officers in Mexico City.
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Prior to learnlng of Oswald's probable contact

‘with DGI officers, James Angleton, Chief of the
CIA's Counter Inteiligence'Staff'passed an internal
memorandum to Raymond Rocca, also of the Counter-

intelligence Staff, ﬁhich stated that he had been

‘informed by the DDP, Richard Helms, that J. Lee
Rankin had contacted John McCone to request that
the Director consént to an iﬁterview before the
Warren Commission on May 14, 1964, (J. Edgar
Hoover also appeared before the Commission on
that date orior-tO'McConé's appearance. Warren

Comm1531on Report §.TFQ$HE1A Doc. FOI2 689-298,

Memorandum of James Angleton, 5/12/64) Angleton. -

also wrote:
r‘iaﬁff.ﬂ(

i I disguégéd with Mr. Helms the nature of

the recent information which you are
proceSSLng which orlglnated w1th the

RS sensitivé Western H emlspherglsource. I

informed him that in your view this would
raise a number of new factors with the
Commission, that it should not go to the
Commission prior to the Director's appear-
ance unless we have-first had some pre-
liminary reaction or made sure that the
Director is fully aware of the implica-
tions since it could well serve as the
basis for detailed gquestioning. '‘The DDP
stated that he would review this care-

- fully amd made (sic) a decision as to
the question of timing. (Ibid.)
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Unaoéﬁ%eély gﬁe‘ﬁ%&&ﬁéﬁaﬁse source referred
LA e A T,

£t

to in Angleton's memowas A-1. This conclusion is

;

based in part upon the date of this memo which

was quite close in time to A-l's defection. 1In

.

addition, Rocca's staff prepared prior
to DCI McCone's appearance before the Warren

a'Brief W
Commission for Fresentation to the Warren Commission
outlining various positions adopted by the CIA vis a
vis its investigative efforts and assistance to the

Commission. (CIA Doc. FOIA 695-302-A, 5/14/64)

At Tab E of this brief it states:

. SR, O

Within the past week, significant infor-
mation has been developed by the CIA re-
garding the relationship with Oswald of
certain Cuban intelligence personnel in
Mexico City and the reaction in Havana
~within the Cuban Intelligence Service

to the news of the assassination of
President Kennedy. The Commission Staff
is in the course of being briefed on the
Cuban asspect. (Ibid., Tab E)

0N

ER.

On May 15, 1964, the day of McCone's interview,

¢ e

SR

the Warren Commission received its first formal i &
communication regarding A-1l. (CIA Doc FOIAR 697-294,

5/15/64) However, the Agency did not at that time

identify A-1 by his real name or cryptonym nor did

the Agency indicate that the source of this information 4@
‘ §$
ZCRET
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was a defector then residing undér_secure conditions
in the Washington, D.C. area. (Ibid.) fThe ﬁay 15 |
communication did . state that the Agency had
established contact "with a weil~placed invidivual
who has been in close and prolonged contadtvwith
ranking officers of the Cuban Direccion General de
Intelligencia." (Ibid.)

Attached to the May 15 communication was a
copy of Langosch's above referencéd menorandum of
May 5, 1964 regarding knowledge of Oswald's p;o—
babléacontact Qith'thé DGI in Mexico City. The
atfééhment made no reference to the source's status
as a defector from the DGI. (Ibid., attachment)

As set forth in the sectioﬁ of this report.
concerning Luisa Calderon, on June 18, 1964, Howard
Willens of the Warren Commission reviewed Langosch's
May 5 memo and the questions upon which the informa-
tion set forth in the memo was elicited. Néitherﬁ&heoi oo
questions nor the memo shown to Willens made |
reference to the source's status as a defector col-
laborating with the CIA. (CIA Doc FOIA 739—319,

6/19/ 64).
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R

‘Based upon review of the Langosch memoranda,

the Committee has determined that significant

YRR

information regarding Luisa Calderon ,Specifically
of Nov. 22 _ -details of her
her conversatlon ana*§§soc1aelon with Cuban Intelligence

\.

vere w1thheld from the Warren Commission. This

1nformat10n asdescrlbedabove, was derived from

L However,
debriefings of A-1. From the Commlttee S review

N 5N

of the A~1 file provided by the CIA, the Committee

S,

has not found any credible evidence indicating that

other information provided by A-1 to the CIA was

R,

relevant to the work of the Warren Commission. Howevef,

in its review the Committee has determined that a
as .
specific document referenced in the A-1 file is

|G

not present in that file.

The missing item is of considerable concern to

-
N

the Committee. It is a debriefing report of A-1l

entitled "The Oswald Case." (CIA Doc Dispatch

-~
[ Jas—— |
&2

¢ ¥

5035, 3/23/65) On March 23, 1965, a CIA dispatch™ o

records the transmittal of the report, along with

o

k‘;

. . s ;‘

eleven other A-1 debriefing reports. (Ihid.) Next to %;
the listing of the "Oswald Case" debriefing report

is the handwritten notation "SI." A CIA employee %ﬁ

who has worked extensively with the Agency files
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system told a Committee staff member that this
notation was the symbol for the CIA component gg

known as Special Intelligence. Other CIA
representatives believed the notation was a gg
reference to the Counterintelligence component

CI/SIG. IN a CIA memorandum dated September 27,
1978, the CIA has adopted the posifion that
debriefing Report No. 40 is a duplication of
the original Langosch memorandum of May 5, 1964
concerning AMMUG's knowledge of Lee Harvey

GeepSo ~ *rw—*

Oswald s possible contact with the D¢[.* ’Crfhi‘qs’
cf?sm:‘“}“w 2S5 na wd P (TS ‘aaj“m"—lc/whif‘f PG'Dfl"ﬁ"‘S “"w‘

i ‘o 5!'\9\-——39&6. t,&h(»«\or\a-e os e s
f%e Committeé has qﬁestloned Awﬁ SRR h Fnemerandivm.

officers regarding additional information that A-1 may o
have supplied about Oswald. Joseph Langosch, when ég
interviewed by the Committee, stated that he did not (

have contact with the Warren Commission and does o, ¢ .

not know what information derived from A-1l's de-

briefings was supplied to the Warren Commission. (HSCA

Staff Interview of Joseph . Langosch 8/21/78; Cite also

’E\| > L‘_‘.'- oA e "’-'.‘,_h,’ VS ]
Interv1ew3“of’Hlldago & PlCCOIST\\He also stated that . <
=TT . B
he does notAnecall that A:l«prOVlded any other information 7
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*The CIA memorandum states in part as follows:

When CI Staff learned of AMMUG-~l's defection
and considered the possibility that he
might have some knowledge of the Oswald
case, CI Staff submitted a list of questions
to WH (Western Hemisphere) for debriefing
AMMUG~-1...WH desk records reflect that
AMMUG-1 was debriefed on 4 May 64 regarding
this questionnaire.../B/ecause the debriefing
on the Oswald case was handled as a sensitive
matter, it was dictated directly to a CI
(Counterintelligence) stenographer on
5 May 1964. /Note: BA~-1 was debriefed on
several subjects on 4 May 64. -The procedure
was to assign each subject discussed a
debriefing number and they were written
up in contact report form by the WH case
Lo officer. The instructions from CI staff
were to handle the Oswald case debriefing
very closely and not to keep any copies in
o WH Division/. The "Oswald Case" was
I logged in the WH notebook log as debriefing
report number 40, but the report itself
was dictated by the WH Case Officer directly
ol to a CI staff stenographer. There would
o be no reason to include the number 40 on
the report of this special debriefing for
CI staff, since it was their only debriefing
report. We are certain it is the debriefing
report (#40) because the date is the same;
it is the only debriefing report on Oswald B g
listed in AMMUG-1l records; and it it (sic)
the only AMMUG-1 debriefing report in
Oswald's 201 file.

S N L Y

A .’\'l,fé’, 43&

j“\'/;"f:!q‘"

(CIA Doc., Memorandum for the Record, Regarding
AMMUG-1 Debriefing Report on the Oswald
Case, 27 September, 1978, p. 1)
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on Oswald's coﬁtact with the DGI,éxcept for that.
set forth in the Memoranda of May 5, 7, and 8

as discussed herein. (Ibid.) //f

In rther effbrt to clarify théésubstance

/

of inforymation t?;t A-1 pfleded tp the CIR/

e

ing Oswald, the C ltteg,ﬁ;s attempted
Iy -
ocate A-} The CTIA has” 'iso attgmpted to

.

Yocate A—i;/Qhose}?resentfrelatf/pshlp w1th

o

the Agency is uousfybut has been unabla
gency g CS’@‘Q??‘“W?)

to determlne h;s present whifeabouts The CIA's

r I3 -
/7
inability to;iogatéfA~l has been & sourge of

P
&
>
7

) /S H
¥ & Y . ) £, s
concern to’thlstommlttee, parcticularly in

light of hlS long associatior with the Adgency.
' r€mam, tncamplatt TR E Enqed b
A, reos eho€ insn® Inform Leﬁ1 -1

Thu;;/// RPN
may havg supplied the CIA about/Oswald. .Hewever GW1th
the exception of the Calderon episode and on the @ o ' *

basis of the CIA's written reocrd, it appears that

the CIA provided the Warren Commission with all A-1 ~
information of investigative significance.

A separate question remains, however. The ;g
Agency, as noted earlier, did not reveal to the
Warren Commission that A-1 was present in the

009104
E&ziza‘flé %x, fotion, —c——perk
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*An April 1978 CIA communication to the FBI regarding
A-1 states in pertinent part:

Since 1971 (A-1l) has not been involved
0o in any CIA operation in Miami or elsewhere.
GD ' [4%&Seph~NQIIlS‘¥f the alias of a CIA
representativelwho periodically debriefs
(A-1) on personalltles and methods of the
DGI.: ,ggre is no other CIA involvement with L
@ -/¢ RodrigueZz. (CIA Doc. 0868604,—CIA 202417, %/ /77
ST WVolewds~A~1 FPile 20148651}

However, a CIA handwrltten index card concernlng
the Agency status of A-l states:

Informed "Calvia" on 15 April 1977 that
(A-l)[is still an active contact] not
receiving any Salary, but could"be paid if
and when used in an operation. No problems
here. {SPOB will keep his contract in an
active folder.] (CIA Doc., Handwritten Note,
15 April 1977, contained in Vol. 4 of A-1 file
201— ] '
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WashingtorronDCA—aerdmllethdocumentey controlled

conditions, accessible to the Commission. Giving
due consideration to the CIA's serious eoncern
for protecting its sources, the fact that A-1l's
status was not disclosed prevented the Warren
Commission from exercising a possible option,
.i.e; to take the sworn testlmony of A-1 as lt
.concerned Oswald and the Kennedy assas:lnatlon.
On this issue, as the written record tends to
show, the Agency unileterally rejected the possibility
of exercising this option. o

'In light of the establishment of A-1's
hona fides/. ‘ | "v. , his
proven reliability and his depth of knowledge of
Cuban intelligence activities, this opﬁion might

well have been considered by the Warren Commission.

M | ke u—;%_ﬁ@\. Alrey

The AMLASH Operation C‘*‘O‘f‘f' g?fir o)

During 1967, the CIA's Inspector General
"issued a report which examined CIA supported
assassination plots. Included in this report

was discussion of the CIA-Mafia plots and an

S;
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Agency project referred to as the AMLASH

operation (CIA Inspector General Report 1967

pp. 1-74, 78-112). The AMLASH operation involved

a high level Cuban official (assigned the Ccia

cryptonym AMLASH/l) who, during 1962 while meeﬁing

with a CIA representative expressed the desire to

assassinate Fidel Castro (Ibid., p. 84). As a

result of AMLASH's expressed objective and the

CIA's desire to find a viable political alternative

to the Castro regime, the-Agencyksubsequentiym"

-

provided AMLASH with both moral and material

support designed to depose Fidel Castro. (Ibid.,

pp. 80-94). The AMLASH operation was terminated

by the CIA in 1965 as the result of security leaks.

(Ibid. pp. 104-106) During 1965,

AMLASH and his

conspirators were brought to trial in Cuba for plotting

against Castro. AMLASH was sentenced to death, but

at Castro's request the sentence was reduced to i

twenty-five years imprisonment.

. In its examination of the

(Ibid.. pp.

AMLASH operation

& ¢ &

107-110}).

the 1967 IGR concluded that the CIA had offered both

direct and indirect support for

i
i

<
o

Classification:
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AMLASH's plotting (Ibid. p. 8
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h N

The most striking example of the CIA's direct

offer of support to AMLASH reported by the

1967 IGR states "it is likely that at the very

moment President Kennedy was shot a CIA officer

was meeting with a Cuban agent

ahd‘giving

him an assassination device for use against CASTRO."

(Ibid.)

The 1967 IGR offered no firm evidence confirming

or refuting Castro's kndwledge of the AMLASH operation

prior to the assassination of President Kennedy. -.The

1967 IGR did note that in 1965 when AMLASH was ~—

.,..rf

R N

ahn ) .
tried in*Havana'press reports of Cuban knowledge

/

of AMLASH's association with the CIA weredated from

November 1964, approximately one year after President

Rennedy's assassination: (Ibid. p. 111).

e

The Church Committee in Book V of its Final

Report examined the AMLASH operation in great detail.

concluded:

The Church Commié%%e &

G

.

The AMLASH plot was more relevant to the

Warren Commision work than the early CIA

assassination plots with the underworld.

R

Unilke those earlier plots, the AMLASH

Classification: S:4 )
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operation was in progress at the time

- of the assassination; unlike the earlier

plots, the AMLASH operation could

clearly be traced to the CIA; and

unlike the earlier plots, the CIA had
endorsed AMLASH's proposal for a coup,
the first step to him being Céstro's |
assassination, despite Castro's threat

to retaliate for such'plotting. No one
directly involved in either investigation
(i.e. the CIA and the FBI).'was told of
the AMLASH operation. No one investi-

gated a connection between the AMLASH

operation and President Kennedy's

' ‘assassination. Although Oswald had been

in contact with pro-Castro and anti-
Castro groups for many months before the

assassination, the CIA did not conduct

8

a thorough investigation of questions

of Cuban government or Cuban exile

involvement in the assassination. (Ibid. p. 5).°
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In 1977, the CIA issued a seeendelnspeg_pr

_.-General's Report concerning the subject of CIA

sponsored assassination plots. This Report, in

-’-‘d 1’::\_.

large part, was 1ntended as a’ rebuttal of the

\

— "

Church Commlttee s flndlngs. The 1977 IGR states-
The Report (of the Church Committee)
assigns it (the AMLASH operation) .
characteristics that it did not have
during the period preceding.the assassina-
tion of JFK in order to support the SSC

. view that it should have been reported

<7

to the Warren Commission. {1977 IGélé- 2)
The 1977 IGR concluded Lhat prlor to the
assassxnatlon of PreSLdent Kennedy, the AMLASH

operatLOn was not an assaSSLnat%Qn plot.

c e

Nevertheless, the 1977 Idéhaid,state: —

// -2 & /’,:" e
to rei the ST A
e Warren/gommLsélon) e

rts had At takep & brqader view B o,
1 av e of

Th CIA,ftbo, could

. . /sngéﬁlc termg
most/ then saw in neral térms--
he pezg%bilit of Sex¥iet or Cuban
involvément .in the;assaSSLnatlon
because of-the ‘tepsions of the time.
It is not ‘enough”to be able to p01nt

~
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O erroneous,critjcisms.made today.
The Agency hoiigfgav taken broéder

initiativeg thex as tell /s Thag/ : e
CIA employees At the tiple felt<-as ' Ll s
they obzigusly did~-thdt thejéctivities

to the/Warren Commission ipquiry does

not take the place of a record of

conscious review. (Ibid. p. X
T e LT oz

oo R, j_;_.,-':-\ (i

aboutazhich.ﬁhey;kneg/had ng" relevance

Richard Helms, as the highest level CIA
employee in contact with‘the Warren Commission on
a regular basis, testified to the Rockefeller
Commission_that he'did dot.beiiévé the AMLASH
operation was relevant to the investigation of
Preéident Kennedy's death. (Rockeféller Commission,
Testimony of Richard Helms, 4/24/75 pp. 389-391,392)

In addition, Mr. Helms testified before this

Committee that the AMLASH operation was not designed

to be an assassination plot (Exec. Sess. Test. of

"R

Richard Helms, 8/9/78, pp. 26-27).

A contrasting view to the testimony of Mr. ,
Helms was offered by Joseph Langosch who in 1963 B o, ) %
was the Chief of Counterintelligence for the CIA's Special—y .
Special Affairs Staff was the CIA component ' 2522%

responsible for CIA operations directed against

the Government of Cuba and the Cuban Intelligence

Yl

Services (HSCA Class. Affidavit of Joseph Langosch,

i
Y
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Sept. 14, 1978, p. 1) The Special Affairs Staff

was headed by Desmond FitzGerald and was responsible

for the AMLASH operation (SSC, Book V, pp. 3, 8, 79)
Langosch, as the Chief of Counterintelligence

for the Special Affairs Staff, was responsible for

safeguarding SAS against penetration by foreign

intelligence services, particularly the Cuban

Intelligence Services (HSCA Classified Affidavit

of 'Joseph Langosch, 9/14/78, p. 3). It was

Langosch's recollection that:

...the AMLASH operation prior to the
assassination of President Kennedy was
characterized by the Special Affairs
staff, Desmond Fitzgerald (sic) and other
senior CIA officers as an assassination
operation initiated and sponsored by the

\ CIA. (Ibid., p. 4)

Langosch further réébllected that as of 1962

it was highly possible that the Cuban Intelligencegg > ¢ S

Services were aware of AMLASH and his association
with the CIA and that the information upon which
he based his conclusion that the AMLASH
operation was insecure was available to senior levig CIA
Seep ¥ a-ord)
officials, including Desmond FitzGerald. (Ibid., p. 4)
However, the issue before this Committee is
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*In response to Langosch's. sworn statements, this

Committee has received from the CIA an affidavit

executed by Kent L. Pollock (CIA pseudonym) who "served

as Executive Officer for Desmond FitzGerald during the
entire period in which he was Chief of the Special Affairs
Staff...and discussed with him the AMLASH operation as it
progressed." (CIA Doc., Affidavit of Kent L. Pollock,
executed Oct. 5, 1978, p. 1) Mr. Pollock specifically
contested Langosch's assertion that the AMLASH operation
was characterized by the Special Affairs Staff, Desmond
FitzGerald, and other senior level CIA officials as an
assassination operation. In pertinent part, Pollock -
drew the following conclusions: :

To the best of my knowledge, Mr. FitzGerald
considered the AMLASH operation to be a political
action activity with the objective of organizing
a group within Cuba to overthrow Castro and the
Castro regime by means of a coup d'etat. I heard
Mr. FitzGerald discuss the AMLASH operation
frequently, and never heard him characterize it as
an "assassiéﬁkion operation.” Mr. FitzGerald
stated within my hearing on several occasions

his awareness that coup d'etat often involves
loss of life. (Ibid., par. 3, p. 2)

He also étated:

Desmond FitzGerald did not characterize the AMLASH
operation as an "assass%é&tion operation"; the B
case officer did not; I, as Executive Qfficer, never
discussed any aspect of the AMLASH operation with
Joseph H. Langosch; the Deputy Chief, the otf®r »
branch chiefs and the special assistants could not
have so characterized it since they did not know
about the pen (the pen was specially fitted with a
hypodermic syringe in response to urgings by AMLASH
for a means to start the coup by killing Castro.
The case officer offered the pen to AMLASH on the day
of President Kennedy's death. AMLASH rejected the
pen with disdain. /Ibid., par. 4, o. 2/}, (Ibid.,
par. 6, p. 3) -
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could have happened back in 1964.

I think there would have been a

much better chance of getting to

the heart of it. It might have

only revealed that we are involved

in it and who approved it and all

that. But I think that would :
" have at least come out. (HSCA Class..

Depo. of J. Lee Rankin, 8/17/78, p.91)

The Committee is in agreement with Mr. Rankin
thet had the AMLASH operation‘been disclosed to
the Warren Commission, the Comm;ssxon might have
been able to foreclose the speculatlon and conjecture
that has e;urrounded the AMLASH operation during

the past decade. As history nOW»recofds, the AMLASH

b R R

opefation remains a footnote to the turbulent

relations between Castro's Cuba and the United States.
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